
• L A S I L O S O C I A L I S T I C M C Z V C Z C D I L O T N C « « L J U D S T V A C C L J S K B O A O K R A J A 

Okrajni družbeni načrt in proračun sprejeta 

dpužlienega standarda 
PREDLOG DRUŽBENEGA NAČRTA in PRORAČUNA SO SPREJELI ODBORNIKI 

OBEH ZBOROV BREZ BISTVENIH SPREMEMB. 

Zasedanja okraja so se udeležili tudi zvezni poslanci našega področja. 
Na sl'ki vidimo podpredsednika Zvezne l iudske skupščine tov. Franca 
Leskoška-Luko, direktorja Zveznega zavoda za gospodarsko planiranje 
tov. Sergeja Kraigherja v pogovoru z zveznim poslancem tov. Francem 

Simoničem in predsednikom okraja tov. Rikom Jermanom. 

Kot smo že poročali, je bilo pretekli 
petek zasedanje okrajnega ljudskega od-
bora, na katerem so odborniki obeh zbo-
rov razpravljali o predlogu družbenega 
načrta in proračuna za okraj v letu 1959. 
Poleg odborn-kov obeh zborov se je za-
sedanja ude'ežil tudi podpredsednik Zvez-
ne ljudske skupščine, tovariš Franc Lesko-
šek-Luka, nadalje ljudski poslanec in di-
rektor zveznega zavoda za plan, tovariš 
Sergej Kraigher, ter več zveznih in repub-
liških poslancev s področja okraja. 

O ten^eljnih značilnostih družbenega 
načrta smo poročali že v prejšnji številki. 
Ker na zasedanju k predlogu ni bilo več-
jih spreminjevalnih in dodatnih predlogov, 
je glasovanje o obeh predlog h potekalo 
zelo naglo. Kot že rečeno, je težišče druž-
benega načrta v letošnjem letu usmerjeno 
v povečanje družbenega standarda, v po-
večevanje n izboljšanje pro zvodnje na 
vseh področj h gospodarske dejavnosti. 
Zelo pomemben je tudi investicijski pro-
gram, ki poleg proračunskih sredstev pred-

videva združevanje prostih sredstev od go-
spodarsk h organizacij za rekonstrukc jo 
in izgradnjo nekaterih važnih industrijskih 
podjetij. 

S tem, da je bil okrajni družbeni načrt 
sprejet, je dana možnost, da tudi občinski 
odbori, ki so osnovna celica našega druž-
benega sistema, izdelajo svoje družbene 
načrte in proračune. 

Po stvarnih možnostih 
NA KAJ MORAMO BITI POZORNI PRI IZDELAVI NOVIH TARIFNIH PRAVILNIKOV 

V teku so priprave za izdelavo novih ta-
rifnih pravilnikov. Ta akcija ima velik po-
men ne samo za posameznika, delavca in 
uslužbenca, ne samo za komunalno skup-
nost. temveč tudi za vso skupnost. 

Prve informacije o tem, kako pristopajo 
k izdelavi novih tarifnih pravilnikov, ka-
žejo, da posamezne gospodarske organiza-
cije ne poklanjajo dovolj pozornosti vrsti 
objektivnih okolnosti, predvsem stvarnim 
materialnim možnostim posameznih go-
spodarskih organizacij, od česar v končni 
liniji zavisi, ali bodo tarifne postavke, ki 
se predvidevajo in določajo, tudi realizira-
ne. 

Ce delovni kolektivi, odnosno njihovi sa-
moupravni organi ne bodo posvečali do-
volj pozornosti temu, bodo nujno v bližnji 
bodočnosti doživeli grenka razočaranja.. 
Prišli bodo v situacijo, da ne bodo mogli 
več izplačevati določenih tarifnih postavk. 
Na ta način si bodo ustvarili ne samo 
ekonomske temveč tudi politične probleme. 

Naša skupnost je z zakoni in predpisi 
dala delovnim kolektivom široka pooblasti-
la, da samostojno razpolagajo z velikim 
delom ustvarjenih dohodkov. Podjetja raz-
porejajo ta sredstva za osebne dohodke 
delavcev in uslužbencev, za investicije v 
podjetju, za stanovanja, za družbeni stan-
dard sploh, za izboljšanje pogojev dela in 
podobno. Tarifne postavke, ki jih v pod-
jetju samostojno določijo, so le instrument 
notranje razdelitve dohodka gospodarskih 

organizacij. Za njih ne jamči skupnost. 
Njihova realizacija je odvisna predvsem 
od tega, kako bodo v podjetju gospodarili 
in kakšen dohodek bodo ustvarili. Realno 
povečanje osebnega doiic^ka je možno 
ustvariti samo s povečanjem delovne sto-
rilnosti in z boljšo organizacijo dela. 

Zaradi tega je prva in glavna naloga, 
ki se postavlja pred kolektive, pred njiho-
ve delavske svete, da, preden pristopijo 
k izdelavi tarifnih pravilnikov, najprej re-
alno ugotovijo, s kakšnimi čistimi dohod-
ki bodo razpolagali v letošnjem letu. Pa 
ne samo to. Organi delavskega samo-

upravljanja morajo prav tako ugotoviti, 
kako bodo ustvarjena sredstva razdelili, 
koliko bodo odmerili za osebne dohodke, 
koliko bodo namenili za nadaljnji razvoj 
podjetja, za investicije, dalje za družbeni 
standard in podobno. Sele ko bodo vse to 
ugotovili, lahko začnejo določati tarifno 
politiko, politiko nagrajevanja in višino 
tarifnih postavk. 

Torej po stvarnih možnostih in po po-
trebah splošnega razvoja gospodarske or-
ganizacije in kolektiva. 

Demokratičnost pri izdelavi novih tarif-
nih pravilnikov je prav tako eden osnov-
nih pogojev za uspešen zaključek te akci-
je. Vsi delavci in uslužbenci so osebno za-
interesirani, kakšni bodo tarifni pravilniki 
in kakšna bo njihova višina. Razen tega 
morajo delavci zastaviti svojo besedo o 
vsem tem in aktivno sodelovati v tej ak-
ciji. Zato je treba na sestankih kolektiva 
najprej pojasniti materialno stanje podjet-
ja in dati predloge, kako bi najbolje raz-
delili sredstva, s katerimi kolektiv samo-
stojno razpolaga. Ob takem sodelovanju 
vseh zaposlenih v podjetju se mora dolo-
čiti osnovna orientacija kolektiva, na ka-
teri morajo pozneje sloneti konkretni 
sklepi. 

Ker se je zelo razširilo mnenje, da se 
bodo z novimi tarifnimi pravilniki na 
splošno in linearno povečali osebni dohod-
ki, bo treba kolektivu na podlagi doku-
mentirane ekonomske analize prikazati te-
žave, do katerih bi gotovo prišlo, če bi 
tarifne postavke določali nerealno. 

Da bi delavci mogli dejansko sodelovati 
pri politiki nagrajevanja v podjetju, se 
bodo morali najprej seznaniti z vsemi 
spremembami, ki so bile pri nas izvršene 
v sistemu razdelitve dohodka. Pri tem je 
predvsem treba poudariti, da so sedaj 
ustvarjene široke možnosti za povečanje 
produktivnosti dela, kar je pravzaprav 
edina pot za povečanje osebnih dohodkov. 

Odgovornost delavskih svetov pri spre-
jemanju tarifnih pravilnikov je velika. De-
lavski sveti bodo morali po posvetovanju 

s kolektivom ugotoviti splosno orientacijo 
za izdelavo tarifnih pravilnikov. To bo slu-
žilo tudi kot napotilo za delo komisij in 
strokovnega aparata. Zelo napak bi nam-
reč bilo, če bi komisije določale tarifno 
politiko. Njihova naloga je le, da na pod-
lagi že potrjene politike delavskih svetov 
tehnično opravijo delo. 

Ce bodo vse priprave solidno izvršene, 
če bo orientacija za izdelavo tarifnih pra-
vilnikov dobra in bo slonela na dejanskih 
možnostih podjetja, tedaj ne bo težav pri 
izdelavi tarifnih postavk. Vendar bo treba 
nujno pri tem opozoriti na nekatera dej-
stva. Predvsem, da se sedaj ob priliki iz-
delave novih tarifnih pravilnikov nudi zelo 
ugodna možnost za zboljšanje nagraje-
vanja kvalificiranih delavcev, poslovodij, 
mojstrov in nadzornikov. Dosedanja prak-
sa nagrajevanja je bila v tem pogledu po-
manjkljiva. Razlika med osebnimi dohod-
ki kvalificiranih in nekvalificiranih delav-
cev je bila majhna. Kvalificirani delavci 
pa so dejansko nosilci razvoja in napred-
ka proizvodnje. 

Pri tej akciji imajo sindikalne organiza-
cije in ljudski odbori občin zelo važno vlo-
go. Njim nalaga skupnost, da aktivno so-
delujejo pri izdelavi tarifne politike na 
svojem področju. Kajti nerealna razde-
litev dohodkov bi rodila negativne posle-
dice ne le v podjetju temveč tudi v ko-
muni. T. P. 

Proti linearnemu 
zviševanju tarifnih postavk 

Pred dnevi je bil v Žalcu občni zbor 
občinskega sindikalnega sveta. 

Poleg vprašanj družbenega standarda 
so obravnavali tarifno politiko in po-
stavili zahtevo, da morajo novi tarifni 
pravilniki biti kolektiven program, 
kjer je več podjetij iste vrste, odločno 
pa je v vsakem primeru nastopiti proti 
linearnemu zviševanju tarifnih po-
stavk. Nova tarifna politika mora biti 
vzpodbudna za pridobivanje višje 
strokovne kvalifikacije, hkrati pa je 
naša družba zainteresirana na vsestran-
skem strokovnem izpopolnjevanju de-
lavstva, kajti samo razgledan delavec 
bo sposoben prevzeti vodilno mesto. 

V minulem letu se je povečalo števi-
lo članstva v sindikalnih podružnicah 
za 937 članov in je sedaj v žalski obči-
ni neorganiziranih delavcev le še 3,5%. 
Organi sveta so bili delavni in so veči-
no nalog dobro in temeljito izvedli. 
Skoro neverjetno pa se čuje, da na po-
dročju ideološke vzgoje niso uspeli v 
ničemer. 

Se posebno zanimivi so podatki, da 
je na področju žalske podružnice 
Okrajnega zavoda za socialno zava-
vanje v minulem letu bilo 15 834 zava-
rovancev in da je ta podružnica imela 
preko 125 milijonov dinarjev raznih 
dajatev. Te dajatve so se v primerjavi 
s 1957. letom povečale kar za 27 mili-
jonov dinarjev. Bilo je 717 nezgod, od 
tega 4 smrtne in kar 110 nezgod na 
poti v službo ali iz službe. Zaradi ne-
sreč in bolezni je bilo 61.672 delovnih 
dni izpada. Pri vseh teh ogromnih iz-
datkih je bilo porabljenih borih 109.030 
din za preventivno službo. -šk 

S seje Občinskega ljudskega odbora v Celju 

KJE BOMO GRADILI? 
PREDLOG G R A D B E N I H OKOLIŠE V ZA CELJSKO OBCINO 

V sredini preteklega tedna je bila 
13. redna seja obeh zborov občinskega 
ljudskega odbora v Celju. Fod vod-
stvom predsednika Franca Rupreta so 

odborniki najprej obravnavali osnovne 
smernico družbenega načria in prora-
čuna okrajnega ljudskega odbora. V na-
daljevanju deia pa so razpravljali o 
gradbenih okoliših, kot jih predvideva 
Zakon o nacionalizaciji gradbenih zem-
ljišč. Predlog ustreznega sveta oziroma 
komisije je na saji obrazložil predsed-
nik sveta za gradnje in komunalne za-
devo Rado Jenko. Pri tem je dejal, da 
so bile priprave za izdelavo predloga 
o graJbenih okoliših in s tem o nacio-
nalizaciji gradbenih zemljišč temeljite 
in preudarne ter da je komisija skušala 
zajeti v gradbene okoliše le tista zem-
ljišča, ki so za gradnjo stanovanjskih 
poslopij, komunalnih naprav ter in-
dustrijskih in ostalih javnih objektov 
re3 nujno potrebna. Predvsem je ko-
misija pazila na kmetijske površine, ki 
jih je varovala do skrajno možne meje. 
Z novim zakonom so dane vse mo?nosti 
in perspektive, da se bodo v prihodnje 
gradnje razvijale smo+mo in pravilno. 

Z odlokom republiškega Izvršnega 
sv°ta so bili določeni kot g-^adbeni oko-
liši na območju ce^iske o^^^ne predeli 
Ce^ia, Štor in Pobrne. Na+o je tov. 
Jenko s°znanil odbo-^nike s predlogom 
mej gradbenih okolišev. 

G R A D B E N I o k o t j š M E S T A 
CELJA 

Ce začnemo na severnem predelu me-
sta, poteka meja o i začetka Črne poti 
na Mariborski cesti do začetka ceste 
v Tmovlje, novega mostu čez Hudinjo, 
nato n-lzvodno po Hudinji do njenega 
izteka v Vog^ajno nato po Vaglajni do 
mosta pri bivšem Focajtovem mlinu, po 
Teharski cesti, mimo kamnite mize, 
proti Marovškovi domačiji do ceste na 
grad. izliva Vog^aine v Savinjo, pre-
skoči Savinjo ter zaiame Breg, Lisce do 
Maistrove ceste, po njej pa nato na 
Anski vrh. V nad^lievanju zaiema meja 
ves nižinski predel. I ^sc fnos-^s+vo E. 
Luhna je izvzetoV nreskoči S''vinjo, gre 
proti severu, zajame področje nove 

mlekarne ob Ljubljanski cesti, zajame 
parcele ob zahodni meji do savinjske 
proge. Na drugi strani proge zajame ra-
jon tako imenovanih Puklovih hiš, nato 
meja izloči kmetijske površine posestva 
na Lavi, teče ob bolniškem pokopališču, 
izloči glinokope ter se pri šoli na Hu-
dinji znova združi z začeto črto na Črni 
poti. 

To je meja v grobem pomenu besede. 
Zi.radi boljšega razumevania naj še na-
pišemo. da je iz tega ckoVša izloč-^n ves 
predel Creta, vzhodno od stare občinske 
oziroma katastrske meje. 

Predlog gradbenega ol^oliša j« na-
dalje predvidel zazidalni, okoliš v Sma"-
jeti, na področju, kier je ž<̂  zdai okoli 
20 stanovanjskih hiš in kjer je pro-
stora še za f^v^Vrat t̂ ^ îi-o 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Z OBČNEGA ZBORA OBČINSKEGA SINDIKALNEGA SVETA V CELJU 

Za v e č j o s to r i l nos t in 
višji družbeni s tandard! 

OBČNEGA ZBORA SE JE UDELEŽIL PODPREDSEDNIK CENTRALNEGA SVE-
TA ZSJ TOV. BLA2ICEVIC, V IMENU REPUBLIŠKEGA SVFTA PA TOVARIŠ 
RI PFFHT. — PRELOMNICA V OBLIKAH IN DELU SINDIFA^ NIH ORGANIZA-
CIJ JE OČITNA. — IZBOLJŠANJE ŽIVLJENJSKIH IN DELOVNIH POGOJEV 
DELOVNIH LJUDI TER IZBOLJŠANJE SISTEMA NAGRAJEVANJA, STA NALO-
GI V OSPREDJU SINDIKALNEGA DELA. 

V nedeljo je bil v Celju redni letni občni 
zbor sind kalnih organizacij celjske občine. 
Po'eg delegatov se ga je ude'ežilo več go-
stov. Tako so de'egati v svoji sredini na-
vdušeno pozdravili podpredsednika CS 
ZSJ, tovariša Blaž'č8viča in predsednika 
OSS Ljubljana, tovariša Ruprehta, ki je 
hkrati zastopal republiški si"d kalni svet. 
Zbora se je ude'ež;i tudi predsednik OSS, 
tovariš Jože Jošt, nadalje predsednik ob-
čine, tovar š Franc Rupret. 

Poročilo je podal predsednik občinskega 
sindikalnega sve^a tovar š Stane Polajner, 
ki je orisal uspehe in vsebinsko bogato 
de'o sind kalnih organizacij v preteklem 
lelu. Ugo'ovil je, da so sindikalne organi-
zac je poeegle veliko globlje v vprašanja 
svoj h kolektivov, v odnose v kolektiv h, v 
vprašanje pro zvodnje, izboljšanja delov-
nih in življenjskih pogojev de'ovnih ljudi, 
po'eg tega pa re je njihovo delo razš rilo 
tudi na področje komune in reševanja 
splošnega življenjskega nivoja v komun-
ski skupnosti. 

V preteklem letu je v okviru občinskega 
sveta delovalo 9 raznih komisij, ki so re-
ševale gospodarska in tarifna vprašanja, 
organizacijska in politična vprašanja, de-

lavsko upravljanje, socialno-zdravstvena 
vprašanja, delovna razm.erja, ideološko-
političro vzgojo, družbeno prehrano, od-
dihe, letovanja in šport, vprašanja pod-
por nezaposlenim itd. 

Nadalje je v poroč lu bilo navedeno, da 
v organih delavskega upravljanja dela 
vedno več prolzvodn h delavcev, več žena. 
toda še vedno prem.alo mladine. Največ je 
kvalif circnih delavcev v delavskih svetih. 

Za izobrazbo delavcev, zlasti pa za čla-
ne delavskega upravljanja, so po'eg Svo-
bod skrbeli tudi v sindikaln h organizaci-
jah. Prirejeno je bilo veliko predavanj, za 
vodilne sindikalne aktiviste pa so bili or-
ganizirani sem narji. Pretežni del poro-
čila pa je vseboval misli in smernice za 
delo v prihodnje. V tem smislu se je od-
vijala tudi razprava. V letošnjem letu sta 
poleg vrste drugih, najvažnejši nalogi 
večja skrb za življenjske in delovne po-
goje delovnih ljudi, v enaki meri pa skrb 
in iskanje vseh možnosti boljšega nagra-
jevanja, ki naj dvigne proizvodni interes 
tako pri posam.ezniku kot pri celotnem ko-
lektivu ter vzporedno zvišuje osebni stan-
dard ter družbenega hkrati. Razprava o 
teh vprašanjih je bila seveda še bolj na-

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Boli ko se Ce l ie širi od središča navzven, boli nreiena 'n skladna so 
iiovozazidana obmocia. Z nacionalizacijo gradbenih zemliišč na bo do-
končno »odk^enkalo« vsaki nenačrtni gradbeni dei^vnosfi in se bo 
razvilo v urbanistično ureieno mesto. Prvi glasnik bodočega Celja je 

brez dvoma »otok«. 



S sindikalnih občnih z b o r o v . . . 
Akcija ,,DVEH TRETJIN" in nov način 

nagra jevanja v ospredju 
Ob navzočnosti 54 izvoljenih delegatov 

iz 20 sindikalnih podružnic, ki so zasto-
pali blizu 2600 članov sindikatov konjiške 
občine, je bil v nedeljo v Slov. Konjicah 
občni zbor občinskega sindikalnega sveta. 

Najvažnejše naloge, ki so jih sindikati 
v konjiški občini opravljali v preteklem le-
tu so bili na področju gospodarstva, iz-
obraževanja delavcev, spremljanje proiz-
vodnih in ostalih akcij v gospodarskih or-
ganizacijah itd. Vse te naloge so zahtevale 
precej spremenjenega dela, konkretnih ak-
cij, katerih se odborniki v podružnicah ni-
so mogli takoj privaditi. O vseh teh pro-
blemih so prav spričo teh spremenjenih 
oblik dela razpravljali mnogo bolj kon-
kretno kot prejšnja leta. 

V ospredje je posebno stopila akcija 
»dveh tretjin«, to je vlaganja sredstev za 
družbeni standard delovnih ljudi. Po se-
danjih predvidevanjih bodo gospodarske 
organizacije v občini ob zaključnih raču-
nih razpolagale z okoli 100 milijonov di-
narjev prostih sredstev, od tega pa odpade 
dobre tri četrtine na usnjarski kombinat 
KONUS. Posamezna podjetja kot na pri-
mer TKO Zreče plačujejo zelo visoke anu-
itete, tako da jim bo prostih sredstev de-
jansko ostajalo le malo. V manjših pod-
jetjih kot je opekarna Loče in tovarna 
orodja v Vitanju pa imajo znotraj tovar-
ne vrsto problemov, ki jih bo potrebno med 
letom urediti (kopalnice, umivalnice, sani-
tarni prostori itd.). 

Precejšen del prostih sredstev bodo 
podjetja dala za gradnjo novih stanovanj. 
Tako bo TKO v Zrečah gradila b l ^ s 14 
stanovanji, KONUS 12 stanovanj in LIP 
ter podružnica KB skupaj 9 stanovanj. Na 
zboru so menili, da bo potrebno s sred-
stvi za stanovanja čimbolj varčevati, saj 
občinski stanovanjski sklad že po doseda-
njih prošnjah sodeč ne bo mogel ugoditi 
vsem prosilcem. Usnjarski kombinat KO-
NUS ima poleg tega še v načrtu, da zgra-
di počitniški dom za delavce na Pohorju, 
dalje da uredi nekatere notranje stvari za 
izboljšanje delovnih pogojev, svoj del pa 
bo prispeval tudi k urejanju nekaterih kra-
jevnih komunalnih in drugih potreb. Tudi 
ljudski odbor je namenil večino sredstev 
iz investicijskega sklada za izboljšanje in 
urejanje nekaterih trgovskih lokalov, dalje 
za opremo in ureditev obrtnih podjetij, ne-
kaj milijonov pa je predvidel za kmetij-
stvo. Tako bodo tudi sredstva ljudskega 
odbora v veliki meri vložena za dvig 
družbenega standarda. Med najvažnejšimi 
nalogami na tem področju bo letos grad-
nja nove pekarne v Konjicah, saj sedanja 
le s težavo krije vedno večje potrebe po-
trošnikov. 

Občni zbor je razpravljal tudi o potre-
bah na področju zdravstva in šolstva v ob-
čini. Letos gradijo nov zdravstveni dom v 
Zrečah, ki je za ta kraj več kot potreben, 
sa j je samo aktivnih zavarovancev v tem 
okolišu okoli 800, razen njih pa še nekaj 
sto zasebnikov. V Vitanju bodo letos ure-
dili manjšo zdravstveno postajo. Pri šol-

stvu pa so izgledi, da bodo v prihodnjih 
letih le pričeli graditi novi šoli v Konjicah 
in Zrečah. 

Delegati zbora so precej razpravljali o 
spremembah v nagrajevanju, delitvi do-
hodka in seveda tudi o storilnosti. Po po-
datkih za lansko prvo polletje je bilo v 
večjih gospodarskih organizacijah le 49% 
vsega delovnega časa opravljeno po učin-
ku, ostalo pa je bilo plačano po času. Od 
leta 1957 je bilo delo po učinku povečano 
le za 1%. Precej visoko nad občinskim 
povprečjem sta podjetji KONUS in KO-
STROJ, ki imata večino del že normiranih, 
dočim so ostala podjetja niže od povprečja. 
Govora je bilo tudi o skupinskih in posa-
meznih normah, ker so zlasti prve včasih 
nespodbudne za dobre in sposobne, bolj pa 
sprejemljive za tiste, ki nimajo potrebne 
sposobnosti oziroma jim delo ne gre tako 
od rok. 

Glede storilnosti so menili, naj podjetja 
letos ne zaposlujejo novih delavcev razen 
v primerih, kjer bo res nujno. Drugače pa 
bi kazalo izboljšati organizacijo dela in 
napraviti pravilen razpored zaposlenih de-
lavcev, kar bo ena osnovnih nalog srednje-
ga tehničnega in vodstvenega kadra v 
podjetjih. Več delegatov je opozorilo na 
to, da bo potrebno gledati na večjo sto-

rilnost ne samo v proizvodnji, temveč tudi 
v raznih upravnih službah, bodisi v to-
varnah, podjetjih ali različnih ustanovah. 
Prav tu še dostikrat ni čutiti posebnih 
sprememb, pa tudi boljših delovnih metod, 
pač pa se večkrat sliši, da je potreba po 
še večjem številu administrativnega apa-
rata. 

Za izobraževanje upravljavcev je bilo iz 
konjiške občine lani v seminarjih šole za 
delavsko upravljanje v Celju 24 članov 
DS, v Ljubljani in v Bohinju pa še na-
daljnji trije. Občinski svet je pripravil še 
krajši seminar, katerega je obiskovalo 43 

članov DS, UO in sindikalnih odbornikov. 
Tudi za letošnje leto so menili, da bo po-
trebno pripraviti krajše seminarje, pred-
vsem za odbornike iz podružnic, kamor 
so letos izvolili lepo število mladih delav-
cev. Statistike kažejo, da sta od vseh od-
bornikov v podružnicah dobri dve tretjini 
mlajših izpod 35 let. Ker bodo v sedanjem 
času pričele organizacije ZKS s temeljitim 
študijem materiala VII. kongresa ZKJ, so 
bili delegati soglasni, naj bi se tega udele-
ževali tudi sindikalni odborniki v podruž-
nicah. Prav tako bodo člani sindikatov so-
delovali pri proslavah ob 40-letnici ustano-
vitve KPJ, ki bodo v vseh večjih krajih 
občine ter v večjih podjetjih. L. V. 

Občni zbor sindikalnega sveto v Eelju 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

čelna, kajti po kolektivih so na tem pod-
ročju začeli šele delati. 

Da pa bi le naloge lahko uspešneje izvr-
šili, je po mnenju občnega zbora nujno 
potrebno krepiti organe delavskega uprav-

ljanja, njihovo družbeno vlogo in njihovo 
usposobljenost, da bodo kos tako zahtev-
nim nalogam. 

Na občnem zboru so izvolili nov sindi-
kalni svet, delegate za okrajni občni zbor. 

hkrati pa so sprejeli tudi sklepe za na-
daljnje delo, ki so bili plod te živahne 
konference, izkušenj iz preteklega leta, naj-
več pa jih je seveda porodila vrsta težkih 
in odgovornih nalog, ki se pred sindikalne 
organizacije postavljajo. 

Delegati in gostje poslušajo poročilo predsednika sveta 

IZ zgodovine delavsliego gibanja in KF] 
28. DO 30. JANUAR 1949 

V Beogradu je bilo zgodovinsko 
drugo plenarno zasedanje cen-
tralnega komiteja KP Jugoslavije, 
na katerem so osvojili resolucijo 
o osnovnih nalogah Partije pri 
socialistični preobrazbi vasi in 
napredku kmetijske proizvodnje. 

V resoluciji je bilo posebej po^ 
udarjeno, da je treba neizbežno 
povečati tempo opremljanja na-
šega kmetijstva z orodjem in me-
hanizacijo ter v ta namen zago-
toviti potrebna sredstva. 

81. JANUAR 1924 

Tega dne je bil prvi kongres 
Zveze delavske mladine Jugosla-
vije. Program in statut te organi-
zacije sta bila prilagojena jk)-
gojem dela ilegalne organizacije. 
Na kongresu so sklenili, da bodo 
organizirali Zvezo po načelu to-
varniških, terenskih in vaških 
celic, kar je bilo podobno obliki, 
v kateri je deloval SKOJ. 

31. JANUAR 1946 

Pred 13. leti je ustavodajna 
skupščina FLJIJ sprejela sklep 
o razglasitvi ustave FLRJ. Usta-
vo je dan pred tem soglasno spre-
jelo vseh 326 ljudskih poslancev. 
Ustava FLRJ je bila prva ustava, 
ki je bila sprejeta v osvobojeni 
Evropi po drugi svetovni vojni. 

1. FEBRUAR 1918 

Tega dne natanko ob 12. uri 
je izbruhnil na ladji »Sankt Ge-
orge« v Boki Kotorski upor mor-
narjev. Vodstvo mornariškega 
»gibanja za sklenitev miru« je 
15 dni prej sklenilo, da bo pre-
vzelo oblast v marcu, toda 31. ja-
nuarja je sklenilo storiti to že v 
februarju. 

Na dogovorjeno znamenje so 
mornarji vdrli v skladišče mu-

nicije na ladji in se oborožili ter 
razorožili vse oficirje. Upor se je 
naglo širil in je že spočetka v 
uporu sodelovalo 1800 mornarjev. 
Drugi dan je sodelovalo v uporu 
že nad 4000 mornarjev, avstrij-
skemu poveljstvu je ostalo zve-
stih le nekaj sto. Na ladjah so 
zavihrale rdeče zastave. Vendar 
3. februarja je cesarsko ladjevje, 
ki je priplulo iz Pulja, obkolilo 
upornike. Zato so se odločili za 
vdajo. 

Epilog upora je bil, da so ustre-
lili štiri mornarje, ki so vodili 
ui>or, vendar je bil vzlic temu 
pomen upora velik, saj je onespo-
sobil del avstro-ogrske mornarice, 
hkrati pa je dal močno pobudo 
proti vojnemu razpoloženju mor-
narjev in vojakov takratne av-
stro-ogrske vojske. 

1. FEBRUARJA 1935 
so bile velike študentovske de-
monstracije na univerzi v Beo-
gradu. 

2. FEBRUARJA 1924 
V Neodvisni delavski partiji 

Jugoslavije je bil referendum o 
sklepih III. državne konference 
Komunistične partije Jugoslavije, 
ki je bila po 23. decembru 1923 v 
Beogradu. Na referendumu je 
partijsko članstvo razen ostalih 
dokumentov konference (ocena 
političnega položaja, resolucija o 
narodnem vprašanju, o vprašanju 
Makedonije in Trakije, o fašizmu 
in resolucija o sindikalnem giba-
nju) sprejelo tudi resolucijo o 
agrarnem oprašanju in delu na 
vasi. 

Ti sklepi so bili velikega po-
mena za nadaljnji razvoj revo-
lucionarnega delavskega gibanja 
pri nas. 

3. FEBRUAR 1942 
V premoru med drugo in tretjo 

sovražno ofenzivo je februarja 1. 
1942 Vrhovni štab NOV, ki se je 
mudil takrat v Foči, izdal prve 
predpise o nalogah in ustroju na-
rodnoosvobodilnih odborov. Ta 
dokument, ki je znan v zgodovini 
nove ljudske oblasti pod imenom 
»Fočanski predpisi«, označuje na-
rodnoosvobodilne odbore kot »za-
časne organe ljudske oblasti, ki 
jih neposredno izvoli ljudstvo 
samo.« 

4. FEBRUARJA 1925 

Februarja 1925 je zadel organi-
zacijo Rdeče pomoči v naši de-
želi hud udarec. Policija je izsle-
dila v stanovanju Desanke Cvet-
kovič beograjski arhiv Rdeče po-
moči. Desanko Cvetkovič je poli-
cija zaprla. Začela se je srdita 
gonja režima proti Rdeči pomoči. 
Policija je v kratkem aretirala 
večje število aktivistov KPJ. Pre-
iskave, ki so sledile, so znane pri 
nas kot »Proces proti Rdeči po-
moči«. 

DELAVCEM IZOBRAZBO! 
Občinski sindikalni svet v Laškem je 

že davno uvidel potrebo po izobrazbi 
članov DS posebno v manjših podjet-
jih. Večja podjetja v Laškem, kot so: 
»Volna«, pivovorna in lesna galanterija 
v Rimskih Toplicah pošiljajo člane DS v 
šolo za delavsko in d i ^ b e n o samo- i 
upravljanje v Teharje, manjša podjetja 
pa tega ne zmorejo zaradi prilično vi -
sokih stroškov. 

Zato je Ob. SS Laško v dogovoru in 
s podporo omenjene šole, ki je dala 
predavateljski kader, organiziral v 
Laškem enotedenski seminar, ki je nad-
vse lepo uspel. Predavanj se je udele-
ževalo 28 slušateljev, večinoma iz ma-
lih podjetij (obrtniki, pekarna,' trgovi-
na, gostinstvo. Remont, KZ), ki so vsak 
dan 4 ure pazljivo poslušali zelo aktu-
alna vprašanja o delavskem samo-
upravljanju, o organizaciji podjetij, o 
delu komune in sindikatov itd. Obisko-
valci so bili zelo zadovoljni in so iz-
razili željo, da bi v jesenskem času po-
novno organizirali slični seminar. 

KJE BOMO GRADILI ? ? 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Drugi rezervat za gradnjo hiš je pred-
viden na Polulah. V glavnem pa zajema 
področje okoli nove osnovne šole, kjer 
se razvija lepo stanovanjsko naselje. 

In končno je zaščiten še okoliš za po-
trebe vodovoda, podj. »Ingrad«, Upra-
ve cest LRS — tehnične sekcije v Celju, 
ta komunalno cestno upravo in podob-
no. 

OMEJITEV G R A D B E N E G A 
O K O L I Š A N A D O B R N I 

Predlog zajema celotno zdraviliško 
področje, nadalje na*eJje (vas) ter po-
dročje okoli nove šoH». 

V razpravi na seji ljudskega odbora 
so nekateri predlagali, da naj bi iz grad-
benega okoliša izločili naselje Dobrno. 
Dokončni sklep o tem bo prinesel ljud-
ski odbor celjskega okraja, ki bo ob-
ravnaval in sklepal o gradbenih okoli-
ših na celotnem okrajnem področju že 
na prihodnji seji, v ponedeljek 9. t. m. 

G R A D B E N I O K O L i S Z A STORE 
Meja naj bi potekala od križišča ceste 

fi progo proti stolarni, nadalje po želez-
niški progi proti vzhodu do ceste, ki 
vodi na Gobčev most; po tej in republi-
ški cesti do poti, ki vodi v peskokop 
Kresnike, nato pa proti vzhodu do Vo-
glajne. Meja je nadalje predvidena po 

Vogla j ni (nizvodno) do črpalke za in-
dustrijsko vodo, do področja, ki bo slu-
žil za industrijski tir (odvoz ogorkov), 
nato po poti mimo rezervoarjev dokler 
ne doseže ceste, ki vodi v Toplice. Meja 
gre nato čez Bojanski potok, mimo več 
parcel do mosta pri stolarni. 

Na celotnem gradbenem okolišu celj-
ske občine bo predvidoma prostora za 
okoli 4000 stanovanj. Ce računamo, da 
načrt bodoče stanovanjske izgradnje 
predvideva po okoli 300 novih stano-
vanj na leto, potem je očitno, da omo-
gočajo predloženi gradbeni okoliši ne-
moteno gradnjo za dobo najmanj de-
setih let. 

Kot rečeno, so odborniki obeh zborov 
občinskega ljudskega odbora v Celju 
le razpravljali o gradbenih okoliših. Do-

' končen sklep o tem bo prinesla šele 
naslednja skupna seja obeh zborov 
Okrajnega ljudskega odbora v Celju. 

V zaključnem delu skupne seje ljud-
skega odbora celjske občine so spreme-
nili sestav komisije za nacionalizacijo 
stanovanjskih hiš in gradbenih zem-
ljišč. Tako je bil namesto tov. Zorana 
Vudlerja, ki kot uslužbenec ljudskega 
odbora ni mogel biti član omenjene ko-
misije, izvoljen odbornik Drago Cerne-
tič iz Stor. -mb 

pogled po svetu « pogled po svetu 
V ZDA so poskrbeli za to, da bi svoje 

evropske zaveznike in druge po svetu po-
mirili glede uspešnosti Mikojanovega obi-
ska. Storil je to sam Nixon, podpredsednik 
ZDA, na večerji v College Alumni Asocia-
tion, ko je dejal, da je Mikojan sicer do-
ber trgovec, da pa ni v ničemer spremenil 
stališča SZ in ZDA v glavnih političnih 
vprašanjih. Posebej pa ne o berlinskem 
vprašanju in o vprašanju jedrskih poiz-
kusov. Po Nixonu Mikojan ni prinesel no-
benih predlogov za reševanje teh vprašanj 
niti ni v ničemer odstopil od dogmatičnega 
sovjetskega stališča do njih. V nobenem 
primeru ne bo prišlo do dvostranskih raz-
govorov med SZ in ZDA za ureditev sve-
tovnih vprašanj. ZDA da brez zaveznikov 
ne bodo storile ničesar, še manj pa bodo 
vsiljevale svoje mnenje. 

Drugače, vsaj nekoliko drugače pa je 
govoril Hruščev v 6 in pol urnem govoru 
na izrednem kongresu VKPB v Moskvi. 
Na prvem mestu je omenil nemško vpra-
šanje in voljo SZ, da se o njem pogaja. 
Takoj nato pa je napadel agresivno politi-
ko ZDA do LR Kitajske kot glavni vzrok 
napetosti na Daljnem vzhodu in enako 
politiko do drugih miroljubnih držav, kot 
so Koreja, Vietnam, 'Indija, Indonezija, 
Burma. V Aziji in v Nemčiji predlaga SZ 
demilitarizirano cono. Se vedno mehanično 
zahteva prekinitev z jedrskimi poskusi. 
Kot uspeh Mikojanovega obiska navaja 
simpatije Amerikancev do SZ, ki si žele 
prijateljske odnose s SZ. Mikojanu se nam-
reč ni posrečilo premakniti iz mesta niti 
vprašanje embarga, ki onemogoča izvaja-
nje strateških materialov iz ZDA v SZ. 

Zanimiva je izjava Hruščeva o KP Ki-
tajski, ki da uporablja mnogo specifičnih 
oblik v izgradnji socializma. »Vendar med 
nami ni in ne more biti trenj.n To je toliko 
bolj zanimivo, ker so posebno v Zahodni 
Nemčiji pričakovali, da se bodo kitajski in 
sovjetski komunisti spopadli zaradi neka-
terih takih vprašanj. Tudi izjava o Jugo-
slaviji je vsaj skušcda izzveneli lojalno. V 

začetku je napadel program in politiko 
ZKJ, nato pa omenil, da bo SZ tudi v 
prihodnje razvijala trgovinske stike z Ju-
goslavijo na vzajemni osnovi in da si bo 
prizadevala za sodelovanje z Jugoslavijo 
v boju za mir. Sicer pa ta izjava ne pomeni 
nobene spremembe — Hruščev vztraja na 
liniji ofenzive kominforma, ki se je začela 
jeseni 1957. 

V Karačiju je zasedal Bagdadski pakt. 
ZDA je zastopal Henderson, čakali so tudi 
na Irak, ki se sestankov že dalj časa ne 
udeležuje. TASS je objavil sporočilo, da 
je bilo zasedanje naperjeno predvsem zo-
per tiste arabske države, ki so stopile na 
pot neodvisnega nacionalnega razvoja, po-
sebno pa zaradi napetosti med Irakom in 
Iranom. SZ tudi meni, da Pakistan tudi 
namenoma hujska na vojno z Indijo, da 
imajo ZDA vojaške pakte s Turčijo, Ira-
nom in Pakistanom zoper Z AR in Irak. Se-
stanek ni imel posebnega uspeha. ZDA 
niso obljubile širših vojaških jamstev za 
te države. 

Francija se upira, da bi namestili na nje-
nem ozemlju rakete srednjega dometa, češ 
da hoče imeti nadzor nad njimi, kakor je 
to tudi v angleško-ameriškem sporazumu. 
ZDA pa vztrajajo nad tem, naj bi rakete 
bile pod poveljstvom NATO. Tudi Grki 
teh raket ne marajo, češ da je dovolj, če 
imajo taktične rakete tipa »Nike^ in »Ho-
nest John«. Atomsko oborožitev bi seveda 
takoj sprejeli v nemški vojski, če bi to ne 
bilo v zvezi s politiko ravnotežja. SZ je 
po Mikojanu sprožila celo vprašanje od-
delkov nemške vojske, ki se urijo za to 
orožje brez orožja. V Bonnu se trmasto 
upirajo vsaki spremembi zahodnega stali-
šča do berlinskega in nemškega vprašanja. 
Ce beremo nemške liste, so vsi polni ene 
same protikomunistične histerije in tihega 
zadovoljstva nad rastjo nove nemške voj-
ske. Na drugi strani pa pravijo Erhardu, 
da je zakrivil »gospodarski Stalingrad«:, 
ki se kaže v nemški hiperprodukciji zadnjih 

mesecev. 
V Kongu se zamorska srenja ne mara 

pomiriti. Afriško osvobodilno gibanje pri-
dobiva na terenu. Zato se je angleškeniu 
ministru Lenoxu Boydu zdelo vredno, da 
je v Londonu sklical guvernerje Kenije, 
Tanganjike, Ugande in Zanzibara, torej 
vso angleško Vzhodno Afriko. Govorili so 
o gospodarskih in finančnih vprašanjih ter 
o zahtevah po ustavni reformi v teh kolo-
nijah, kjer živi komaj 1,5 odstotka belih 
kolonistov med 20 milijoni črnci. Politične 
stranke zahtevajo naj se ukine izredno 
stanje v Keniji, ki ga je guverner uvedel 
zaradi gibanja Mau-Mau. Skupščina Bu-
gande, največje pokrajine v Ugandi, je za-
htevala popolno neodvisnost. Panafriško 
gibanje se torej razrašča po vsej Afriki in 
ne pozna meja. Anglija skuša urediti tudi 
svoje zadeve z Egiptom in z ZAR. Naser 
je Angleže pred nedavnim lepo poučil, naj 
opuste v arabskih deželah svoje diplomat-
ske spletke po načelu: Razdeli in vladaj! 
Kajti Arabci so se odločili, da Angležem 
ne bodo več nasedali. Vendar se britanski 
lev še ne misli zavleči v kot. Macmillan, 
skrbno izbrani angleški konservativni pre-
mier, se namerja potovati v Moskvo, da 
vrne obisk Bulganinu in Hruščevu, no, zdaj 
samo Hruščevu. 

Omenimo še proces proti italijanskim 
državljanom, ki so leta 1944 in 1945 stopili 
v partizane ali k partizanom, dd bi se bo-
rili proti nemškim nacistom. Po 13 letih 
jih rimska iustitia v Firenzah obtožuje, da 
so to delali zaradi sebičnih interesov ene 
same države ne pa za stvar zaveznikov, pri 
čemer je mišljena Jugoslavija. Ce bo ta 
proces trajal še naprej, če bodo obtoženci 
tudi sojeni in obsojeni, bo to dokaz, da 
povojna, bojda demokratična Italija ni pre-
bolela mirovne pogodbe niti njenih določb, 
posebno ne določb 16. člena, bo to dokaz, 
da so v Italiji neofašistične sile in razni 
iredentistični vampirji zelo močni in vpliv-
ni celo na sodiščih. T. O. 

ZAHVALA 

Tovarna AERO Celje se iskreno zahvaljuje poklicni gasilski četi 
v Celju za njeno naglo intervencijo in uspešno pomoč pri gašenju 
požara dne 3. 1. 1959, ki je obvarovala podjetje velike škode. 

Posebno je občudovanja vredna hitrost, s katero so gasilci pri-
speli na kraj sam, saj sta pretekli od telefonskega obvestila do 
njihovega prihoda samo 2 minuti. Zato je vse pohvale vredna 
organizacija te čete, ki ji daje šele pravo vrednost, kajti prav v 
v primeru požara je uspešnost njihove akcije odvisna v prvi vrsti 

od časa, v katerem prispejo gasilci na kraj sam. 
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Sličice z ol<rajne skupščine 
cev. Tako je bil tokrat navzoč tudi naš 
zvezni poslanec in podpredsednik Zvez-
ne ljudske skupščine tov. Franc Lesko-
šek-Luka, nadalje zvezni poslanec in 
direktor zveznega Zavoda za gospodar-
sko planiranje tov. Sergej Kraigher, 
zvezna poslanca Franc Simonič in Franc 
Lubej ter vrsta republiških poslancev. 

Obrazložitev družbenega načrta, ki ga 
je podal podpredsednik OLO tov. Miran 
Cvenk, so poslušali odborniki obeh zbo-
rov skupaj v veliki dvorani. Ce so od-
borniki pred tem predloge družbenega 
plana in proračuna sami dobro pregle-
dali, ekspoze tovariša podpredsednika 
pa jim je ponovno osvežil poglavitne 
smernice in predlagane postavke, po-
tem je bil vsak med njimi temeljito 
pripravljen na razpravo, ki je nato sle-
dila na ločenih sejah obeh zborov. 

R A Z P R A V A IN S P R E J E M A N J E 
D R U Ž B E N E G A N A Č R T A N A 

LOČENIH SEJAH 
Po kratkem odmoru, ki odbornikom 

ni prišel prav samo za prigrizek v 
okrejKevalnici, temveč tudi za kratko 
izmenjavo mnenj, sta oba zbora začela 
delati ločeno. Okrajni zbor v spodnji, 
zbor proizvajalcev pa v zgornji stranski 
dvorani. 

ni bilo, je odprl razpravo po posamez-
nih razdelkih in poglavjih. Zdaj se je 
izkazalo, da odborniki in gostje niso 
zaman dobili predlogov plana in pro-
računa že pred dnevi v roke. Navzoči 
uslužbenci Zavoda za gospodarsko pla-
niranje so vneto pisali pripombe od-
bornikov na pK)samezne odstavke v tek-
stu. Zasedanje je bilo hkrati tudi kri-
tika njihovega večmesečnega dela. Tetko 
so odborniki ugotovili, da ni dovolj, če 
napišemo, da je treba letos združevati 
sredstva gospodarskih organizacij, če 
ne p^ristavimo v kakšne namene. Zato 
so temu stavku dostavili še drugega: — 
za rekonstrukcijo industrijskih gosiK)-
darskih organizacij. Spremenili so tudi 
povprečno oceno vrednosti stanovanj 
(v planu piše 1 milijon 600.000 za stano-
vanje) ter odločili naj se vnese cena 
enega prostorninskega metra stano-
vanja v višini 20.000 dinarjev, kar po-
meni boljšo orientacijo pri zniževanju 
gradbenih stroškov. Tudi pripomba, da 
zgraditev 28 trgovin v okraju ne more 
biti tako točno vnešena, če v resnici še 
ne vemo, če jih bo res toliko zgrajenih. 
To so podrobnosti, ki pa niso malen-
kostne. Recimo za razliko med besedami 
le in predvsem. Odvisno je od tega v 
kakšnem stavku jih uporabimo. Ce pa 

Družbeni načrt in proračun okraja 
za leto 1959 sta i zg la sovana . . . Za-
čenja se novo proračunsko l e t o . . . 

plana. Tov. Ravljen je opozoril, da v 
poglavju o osebni potrošnji in družbe-
nem standardu poleg postavke o zdrav-
stvu pogreša tudi postavko za socialno 
varstvo. Nadalje so bili odborniki mne-
nja, da sprememba finansiranja zdrav-
stvenih storitev na princip pogodbenega 
pavšala ne more biti uzakonjena, če to 
vprašanje še ni do kraja preštudirano. 

Takih pripomb je bilo še več. Od-
borniki so se pogosto oglašali tudi z 
vprašanji, ki zadevajo njihova volilna 
področja. Tako je odbornik iz Mozirja 
postavil vprašanje dograditve zdrav-
stvenih domov v Gornjem Gradu in 
Ljubnem, odbornik iz Laškega je na-
čel vprašanje ureditve ceste ob Grač-
nioi. Sen t ju r čane je zanimalo poleg 
drugih vprašanj tudi vprašanje nadalj-
nje gradnje cest in gozdnih poti v Dram-
Ijah, na Jarmovcu, Planini in v Ponikvi. 

Na ta številna vprašanja so odgovar-
jali vodilni funkcionarji, tako da so vsi 
odborniki dobili odgovore in pojasnila. 

Precej časa so se ustavili tudi ob 
problemu celjskega gledališča. V pro-
račun vnešene postavke za gledališče s» 
se vsem zdele zelo velika obremeniteT. 
letošnjega proračuna spričo dejstva, da 
je le-ta na vseh drugih področjih moč-
no napet in neusmiljeno povezan z go-
spodarskim računom. Zato so priporo-
čili. da naj ljudski odbor razišče r se 
možnosti večje varčnosti ter vse pro-
bleme (tudi repertoarnega) te kulturne 
ustanove. 

Istočasno je na enak način o pred-
logih družbenega načrta in proračuna 
razpravlial tudi okraini zbor proizva-
jalcev. Na koncu pa sta oba zbora po-
novno na skupni seii izgla^sovala pred-
loženi pTan in proT-ačun. katerima '•o 
m^d razrvravo dodali spremembe in do-
datne predloge. 

Ta teden smo se namenili posredovati potek in vzdušje na skupnem 
zasedanju okrajnega zbora in zbora proizvajalcev, taka zasedanja so dobila 
neuradni nadimek »okrajna skupščina«, kajti delo obeh zborov je po vse-
bini zares podobno delu republiške in zvezne skupščine v zmanjšanem ob-
segu. 

Pretekli teden smo objavili izvlečke iz predloga družbenega plana za 
celjski okraj, tokrat pa prinašamo sličice z zasedanja, na katerem sta oba 
zbora o predlogu razpravljala in ga nato z nekaterimi manjšimi spremem-
bami tudi sprejela. 

Pogled v veliko dvorano med skupno sejo obeh zborov. Poleg tega, da 
je dvorana zdaj prikupnejša, čista ter vesela, pade v oči tudi to, da j e 
sedaj v voljenem telesu našega okraja veliko manj članov, kot jih je 

bilo pred leti. 

Lani obnovljeni trakt Narodnega do-
ma že sam po sebi daje svečano okolje 
zasedanjem okrajnega ljudskega odbora. 
Nekdaj mračna dvorana je zaaj svetla, 
prečiščena, opremljena z novim moder-
nim pohištvom, v stranskem krilu pa 
sta prav tako sodobno urejeni mali 
dvorani, ki služita ločenim sejam obeh 
zborov. V malih sejnih dvoranah so tu-
di lične mizice, da lahko odborniki na 
njih razprostrejo potrebno gradivo za 
zasedanje, delajo pribeležke in podob-
no. Nekoč so morali vse to opravljati 
na kolenih, stisnjeni v nerodne stole 
velike dvorane. Toda dovolj o ambientu, 
v katerem se odvija delo odbornikov 
med zasedanji, saj prenovljene prostore 
Narodnega doma vsaj meščani našega 
okrajnega središča že poznajo. 

L E T O Š N J E G O S P O D A R S K O LETO 
SE Z A Č E N J A S 30. J A N U A R J E M 

Ce upoštevamo, da je sprejetje druž-
benega načrta in proračuna osnova za 
družbenopolitični razvoj okraja v do-
tičnem letu, potem to pomeni, da se 

tako imenovano »gospodarsko leto« za-
čenja z dnem, ko od delovnega ljudstva 
izvoljeni odborniki družbeni plan in 
proračun sprejmejo in uzakonijo. Letos 
je bil družbeni načrt v sorazmerju s 
prejšnjimi leti sprejet zelo zgodaj. To 
seveda ni odvisno le od okrajnih forumov 
in okrajnega zavoda za gospodarsko 
planiranje, temveč od tega, v katerem 
času je bil sprejet republiški in kdaj 
zvezni družbeni načrt. 

Tako so se letos že 30. januarja (pre-
tekli petek) zbrali člani okrajnega zbo-
ra in okrajnega zbora proizvajalcev k 
zasedanju, katerega poglavitna točka 
dnevnega reda je bila razprava o pred-
logu družbenega plana in proračuna ter 
glasovanje o planu in proračunu. Od-
borniki so oba predloga sprejeli že ne-
kaj dni pred zasedanjem, tako da je 
njih večji del prišel k zasedanju že pri-
pravljen, odborniki nekaterih občin pa 
so s sabo prinesli mnenje in pripombe 
občinskih ljudskih odborov, ki so pred 
tem o predlogih že razpravljali. 

OBRAZLOŽITEV D R U Ž B E N E G A 
N A C R T A N A S K U P N E M 

Z A S E D A N J U 
Petkovega zasedanja okrajnega ljud-

skega odbora se je poleg večine odbor-
nikov obeh zborov udeležilo tudi več 
zveznih in republiških ljudskih poslan-

ta teden*ta teden*ta teden 
Naš sodelavec je bil navzoč na seji 

okrajnega zbora, ki so mu prisostvovali 
tudi gostje. Sejo okrajnega zbora je vo-
dil tov. Franc Lubej, ki je najprej po-
zval navzoče k razpravi o osnovnih 
smernicah in nalogah družbenega na-
črta za leto 1959. Ker načelnih pripomb 

ugotavljamo, da ibo osebni standard 
kmečkega prebivalstva odvisen od ob-
sega kmetijske proizvodnje v prvi vrsti, 
potem to ne pomeni, da bo odvisen le 
od tega dejstva. 

Nadalje so odborniki opozorili tudi 
na večje pomanjkljivosti družbenega 

V odmoru se je pred okrepčevalnico zbrala kar polovica »županov« k 
pogovoru. 

Uslužbenci Okrajnega zavoda za 
gospodarsko planiranje med raz-
pravo o družbenem načrtu in prora-
čunu. Zanje je bila ta razprava tudi 
neposredna kritika njihovega več-

mesečnega d e l a . . . 

LETOŠNJE ORANJE S N E G A . . . 
V razpravi o družbenem načrtu 

se je na zasedanju ogreval za ure-
ditev ceste sKozi Šentjur pred-
sednik šentjurske občine tovariš 
Hlastec. Namignil je, da kljub te-
mu, če ta deia v proračunu niso 
zapopadena, uprava za ceste go-
tovo ne bo izrabila vseh prora-
čunskih sredstev. Svoj pomislek 
je utemeljil takole: 

— Prepričan sem, da postavke 
za kidanje in oranje snega v le-
tošnjem letu ne bo mogoče iz-
koristiti! — 

Ta pripomba je vzbudila val 
smeha, kajti zunaj je bilo pravo 
pomladansko vreme, res pravega 
snežnega nameta pa doslej še ni-
smo doživeli. 

Dva dni po tej izjavi se je na 
to razpravo priglasil — sneg. Ven-
dar ima doslej tov. Hlastec še 
vedno prav. Premalo ga je bilo za 
oranje... 

DRUŠTVO LJUDSKE TEHNIKE 
2ALEC 

organizira s sodelovanjem Dru-
štva šoferjev in avtomehanikov 

Žalec 
AMATERSKI ŠOFERSKI 

TEČAJ 
Pričetek tečaja bo 16. febr. 1959. 
Interesenti naj oddajo svoje pri-
jave v pisarni Kovinskega pod-

jetja Žalec. 

TRGOVSKEGA POSLOVODJO-KINJO 
in trgovskega pomočnika-nico, 

mlajšo moč sprejme takoj 
trgovsko podjetje. 

Naslov v upravi lista. 

I N D U S T R I J S K A K O V I N A R S K A S O L A 

T O V A R N E E M A J L I R A N E P O S O D E CELJE 

sprejema v izdelavo razne kovinske naprave, 
orodje, stroje itd. 

Obveščamo, da zopet sprejemamo v nikljanje in kromiranje! 

OB 40-LETNICI KPJ O ^ t f Stavna za zamrezemmt ohm 
v času, ko je prestajal Slavko Slander, 

sekretar okrožnega komiteja za celjsko 
okrožje triletno robijo v Sremski Mitrovici, 
se je partijsko delo nadaljevalo. Posebno 
agllni so bili člani Partjie v Preboldu, 
katerim je prinesel novih pobud Slavkov 
brat Vilč Slander, ki je v tem času že bil 
izpuščen iz Mitrovice. V Celju pa je naj-
aktivneje delal odvetniški pripravnik Josip 
Marko. 

Po izdaji, ki še danes ni popolnoma po-
jasnjena, so dne 8. avgusta 1936 aretirali 
okoli dvajset partijcev in simpatizerjev v 
Preboldu in Celju. Zaradi pomanjkanja do-
kazov, so nekatere spustili po štirinajstih 
dneh, druge pa po dveh mesecih preisko-
valnega zapora. 

Pred velikim senatom okrožnega sodi-
šča v Celju so se 20. novembra 1936 zago-
varjali Josip Marko, odvetniški pripravnik, 
Vilko Slander, ključavničarski pomočnik, 
Matija Ubojčič, frizerski pomočnik, Franc 
Oset, trafikant, Jože Borštner, krojaški po-
močnik in Josip Goručan, strojni ključav-
ničar. Vsi so bili obsojeni zaradi propa-
gande komunizma v Celju in okolici. Josip 
Marko in Vilko Slander sta bila obsojena 
vsak na dve leti robije in na dve leti iz-
gube državljanskih pravic. Ostali obtožen-
ci pa na manjše zaporne kazni. 

Celjska policija je bila nekako že od leta 
1934 pozorna na Josipa Marka, ki je zbi-
ral okoli sebe nekatere ljudi. Konec leta 
1934 je odšel Marko k vojakom. Po vrnit-
vi ga je začela celjska policija nadzorovati. 
Kmalu je ugotovila, da se po raznih kra-
jih v Celju in okolici sestaja z raznimi 
osebami. Po zaupnih osebah pa je bila po-
licija obveščena, da se na teh sestankih 
govori o komunizmu. Poostrila je nadzor-
stvo nad obtoženci, ki so se udeleževali 
len sestankov in jih tudi aretirala. 

V Markovem stanovanju sta bila dva 
sestanka, na katerih je govoril sam in 
Vilko Slander. Govoril je o razmerah v 
Rusiji, jih hvalil ter o komunistični obve-
ščevalni službi. Vse prisotne je tudi po-
učil, kako se naj vedejo pri aretaciji. 

Na drugem sestanku pa je govoril Vilko 
Slander, ki je podrobno opisal razmere v 
kaznilnici v Sremski Mitrovici, kamor je 
režim zapiral obsojene komuniste. Na tem 
sestanku so tud' razpravlja!: o osnovanju 
posebnera Komiteja za uspešnejši razvoj 
komunistične propagande preko zaupnih 

delavcev po posameznih obratih v Celju 
in okolici. Policija je ugotovila v Celju in 
okolici nad 20 zaupnih sestankov. Udele-
ženci teh sestankov so imeli tudi ilegalna 
imena. Marko sam se je nazival »Rekar«. 

Vsi obsojenci so prestajali kazen v celj-
skem »Starem piskru«. 

V času, ko so prestajali kazen v Starem 
piskru, so obsojenci Josip Marko, Vilko 
Slander, Matija Ubojčič in Josip Goručan 
prosili jetniško upravo, da se jim plom 
birajo pokvarjeni zobje. Po pregledu nji-
hovega dejanskega stanja, jim je takratn: 
zdravnik dr. Flajs zdravljenje zob tud: 
predpisal. Ker so bile vse prošnje zaman 
so pričeli z gladovno stavko. 

Uprava kaznilnice je o gladovni stavki 
jetnikov obvestila predsednika okrožnega 
sodišča z naslednjim dopisom: 

»Podpisana uprava naznanja, da so za-
čeli tukajšnji obsojenci Marko Josip, Slan-
der Vilko, Ubojčič Mate in Goručan Josip, 
ki so bili obsojeni zaradi komunizma, dne 
19. t. m. gladovno stavko. 

Glede te stavke so izjavili dne 19. t. m. 
jetniškemu pazniku ob priliki, ko je delil 
zajtrk sledeče: >Odklanjamo vsako hrano 
in štrajkamo zaradi tega, ker ne dobimo 
nikakega rezultata glede popravljanja zob, 
ki ga nam je zdravnik dr. Flajs predpisal. 
Ko smo bili v preiskavi, nam je gospod 
predsednik obljubil popravilo zob, kadar 
bomo obsojeni. Obsojeni smo že dalj časa 
in smo tudi kot kaznjenci prosili za popra-
vilo zob, a predsednik je naše prošnje 
pridržal za pomislek, tako da še danes ni-
mamo rezultata, zato štrajkamo.« 

Danes zjutraj ob 8. uri pa je glede te 
stavke že interveniral pri podpisani upra-
vi brat obsojenega Slandra Vilka, zoboteh-
nih Slander Slavko, ki je bil zaradi komu-
nizma obsojen, čaš da je izvedel od nekega 
izpuščenega jetnika, ki je bil 19. t. m. po-
poldne prestal svojo kazen, da jetniki v 
zaporu izvajajo gladovno stavko, ker se 
jim ne pusti popravila zob in da zunaj 
svojci zaradi tega jokajo in se bojijo za 
nje. Reklo se mu je, da dotični obsojenci 
sploh nimajo denarja za popravilo zob, ka-
terega si morajo preskrbeti in potem se jim 
bo menda že dovolilo popravilo zob od 
zdravnika, ki ga bo določila uprava. Ven-
dar pa se on s tem ni zadovoljil ter je 
rekel, da bo dopoldne še enkrat prišel, da 
poizve kaj se je glede stavke oziroma 

plombiranja zob ukrenilo.« 
V zvezi z gornjim dopisom je uprava 

zaporov predlagala okrožnemu sodišču 
spremembo kraja za obsojenca Jožeta Mar-
ka in Vilka Slandra. Kot najprimernejše 
mesto je predlagala Sremsko Mitrovico ali 
kazenske zapore izven območja apelacij" 
skega sodišča v J^jubljani. 

Slavko Slander 

Zaradi gladovne stavke sta bila Josip 
Marko in Vilko Slander disciplinsko kaz-
novana z disciplinsko kaznijo samotnega 
zapora vsak z osmimi dnevi. Po izvršeni 
kazni sta bila odpeljana v mariborsko kaz-
nilnico, kjer sta kazen tudi izdržala. 

Predvojna komunista Josip Marko in 
Vilko Slander sta za revolucionarne ideje 
v času narodnoosvobodilne borbe žrtvovala 
svoja življenja. Josipa Marka so ustaši 
ubili v taborišču Jasenovac, Vilko Slander 
pa je padel kot zadnji komandir I. celjske 
čete v Sentrupertu n i Kozjanskem. S. T, 



Otroci teme 
(OB PREMIERI 28. JANUARJA 1959.) 

ali življenjska filozofija 
Karla Witllingerja 

Tisočkrat se je že reklo, da objektivne 
dramat ike ni in to drži tudi za Wittl inger-
jevo komedijo, če zasluži to ime ali ne. 
Odrska umetnost je umetnost perspektive. 
To je med drugim pokazala na prav poseb-
no nazoren način še dekoracija v igri 
»Otroci sence«, ki nam je hotela pričarati 
globino in dal javo, mi pa na j bi iz senčne 
globine avditori ja {^ogledali v svet na odru, 
v živl jenje šestih ljudi, ki so jim dali 
meso in kri naši igralci: Janez Skof, Nada 
Božičeva, Klio Ciuha-Maverjeva, Janez 
Eržen, Zlatko Sugman in M a r j a n Dolinar. 
Videli n a j bi jim v duše in v daljave, odšli 
n a j bi iz gledališča obloženi in obogateni 
s perspektivno vrednos t jo besed in de janj , 
ki so šla prek odra in raz odra. 

Vrednost besed in de janj ! Tudi za to 
gre, s a j oder ne sme biti samo torišče za 
poskuse brez namena in pomena. Torej 
gre za živl jenjsko vrednost besed in de-
janj , za ž ivl jenjsko filozofijo, ki nam bi 
na j nekaj razsodila in presodila. Novega 
nam avtor pravzaprav ni nič razodel, pač 
pa nam je povedal na moderen način, ki 
pa tudi ni od včeraj in od danes, ampak 
je v evropski dramatiki moda že nekaj 
desetletij . Ko sem prisluškoval izzvene-
vanju končnega akorda, ki sta ga s fine-
sami svojih zvočnih organov sugest ivno 
in lirično podaja la Ceaser Gyn tmann in 
Hanna , sem se spomnil — na j bo to še 
tako odurno — na Voltairejevega Candi-
da, ki na zadnj ih dveh s t raneh po poti ne-
izprosnega razuma in filozofske diskusije 
pr ihaja do podobnega zaključka: »Delo od-
vrača od nas t roje hudo zlo — dolg čas. 
greh in potrebo . . . Zakaj , ko je bil človek 
postavljen v edenski vrt, je bil van j po-
stavl jen, ut operaretur eum — da bi ga 
obdeloval: iz tega sledi, da se človek ni ro-
dil za počitek . . . Delajmo brez modrova-
nja, to je edina pot do znosnega življe-
nj ao:. 

Tudi Witt l inger govori o znosnem živ-
l jenju, samo malo drugače, češ da je znos-
no šele tedaj , če ga dojemaš kot pravljico, 
zraven pa imaš še svoj kos kruha — svoj 
poklic, in nobenih drugih ciljev. 

Modrovanja torej ne! Pač pa pravljico, 
tisto, ki t rdno veruje, da se dobro plačuje, 
hudo pa kaznuje, kaj t i razum in vera sta 
nerazdružl j iva, modrovan je in pravlj ica pa 
tudi. To n a j bi bil izhod iz zaga te sleher-
nega človeškega živl jenja slej ko prej, s a j 
je bilo na svetu vedno dovolj gor ja in zla, 
vedno dovolj potrdil zato, da je človek 
rojen za živl jenje v krčih nemira ali v 
brezčutnosti pristuda«. Tako je bilo po 
30-letni, po 7-letni, po prvi in po drugi 
svetovni vojni, po vsaki vojni, spremin ja jo 
se le dimenzije, razmere, odnosi, sile, sred-
stva in procesi. Ali pa je to zares izhod, 
ali ni to nekam klownski odgovor na želj-
no vprašan je? In to brezupno in brezcil jno 
pesimističen! Voltaire je brezčutno, brez 
vsakega čustva, z norčevanjem in porogom 
in s skritim ogorčenjem osmešil optimi-
zem. Seveda ga ni spravil s sveta, s a j 
»optimizem ustreza vendarle neki osnovni 
usmerjenost i človeškega duha«. Tudi Wit-
tlinger ga ver je tno ne misli, čeprav ga 
spodbija z logiko srca, o kateri je Berg-
son, eden od očetov dekadentnega moder-
nega sveta in moderne živl jenjske filozo-
fije, dobesedno po s tarem Pascalu dejal, 
da je razumska logika ne more razumeti . 
To logiko srca, to intimno zraslost z živ-
l jenjem, ki na j bi posebno umetniku služi-
la kot najbol jš i pogoj za spoznavanje živ-
l jenja , so poleg Bergsona poudar ja l i še 
mnogi moderni filozofi in je kot živl jenjska 
fi lozofija ozko povezana z Nietzschejevo 
živl jenjsko filozofijo, v marsičem s Ster-
novo personalistično, Adlerjevo individual-
no psihologijo in Freudovo psihoanalizo. 
Pri Witt l ingerjevih »Otrocih sence« mi je 
prišla na misel ravno Sternova »konver-
genca«, ki n a j izravnava in ug laša na-
sprotujoča si pola — osebnost in svet oko-
li nje. Ta personalizem ni daleč od da-
našn je idejne mode na zahodu. 

Pa pustimo pusto učenost in sivo teori-
jo o človekovi duševnosti , poglejmo raje, 
kakšni so otroci sence, kakšne sence so 
okoli njih in v njih, kakšna je umetniška 
koncentracija tega teaterskega večera. 

Ceasar Gyntmann , nomen non est omen, 
ime tu nič ne pove, le nekaj ironije je v 

njem, kajt i stari dobrodušni G y n t m a n n b r e z 
posebnih zapletov na veliko meša fan taz i jo 
in s tvarnos t m to vpričo svojih otrok. Ne ve 
se, ali je k temu — po nativizmu — nag-
njen ali pa ga je k temu zamen javan ju res-
nice in u tvare prisilila stiska časa brez 
ozira na »nemški čudež«. Rezultat velike 
vojne, moralni razvrat povojne dobe, go-
spodarska nestanovitnost , novi, nestrpni 
ritem živl jenja, vesoljna vulgar izaci ja , pre-
nasičenost in izmučenost, vse to lahko rodi 
hude posledice tudi v taki preprosti š ta-
cunarski glavi, kakršna je Caesar jeva , iz 
globinske psihologije take osebnosti pa po 
volji dramatika lahko zrase tak ali dru-
gačen odrinjeni, zatrti kompleks, ki nima 
nobenega opravka z nemško pragmat ično 

življensko filozofijo, po kateri teorije in 
hipoteze nekaj ve l ja jo le, če vzdržu je jo in 
razvi ja jo življenje. Skof je manifestaci jo 
te podzavesti, neskladnost Caesarjevih san j 
nerazložtj ivost n jegovega ravnanja , ven-
darle ogrel s tako podobo, ki nas je do 
neke mere prepričala, da so take psiho-
loške konfrontaci je človeškega jaza ven-
darle možne, čeprav neobičajne, nemoral-
ne. Pa mu bodi Caesar ju , s a j je na njego-
vo srce že potrkala s tarost , na j veruje, da 
se življenje lahko dojema kot pravljica, 
v sa j pri otrocih in starcih. Priznati je tre-
ba Škofu, da je z vlogo odkril nekaj novih 
registrov v svoji igralski osebnosti in si 
jo lahko zapiše med svoje večje uspehe. 

Njegova hči Hanna (Božičeva) je v igri 

» Janez Skof kot Caesar 

največja žrtev psihoanalize, ki se je v 
evropski in ameriški dramatiki že kar po-
vampirila, veseleč se vsesplošnega pritr-
j evan ja in sog lašan ja . Z Janezom Erže-
nom, ki je dal Eddyja , sta zaigrala osred-
nji akt te tragikomedije, ko sta stopila 
vsak pred samega sebe in odkrila »prafe-
nomen svoje duševne aktivnosti«, ko sta 
zbrisala mejo med s tvarnos t jo in fantazi jo , 
podvojila oba svoj »jaz« in odkrila svoj 
podzavestni svet onstran simboličnega 
ogledala, ki zaznamuje na odru mejo med 
zaves t jo in podzavest jo. In ker smo že pri 
tej življenjski psihologiji, omenimo kar tu, 
da ta pozna poleg podzavesti tudi »nad-
zavest«, ki jo tvori jo splošni pogledi in 
nazori, formule, principi, estetike, moralne 
in socialne kategori je in vrednostenja , ki 
so šla skozi zavest in so stične točke z 
drugimi ljudmi, torej socialni moment v 
vsaki individualni duševnosti . Za našo 
dramo to ni važna stvar, važnejš i je kom-
pleks okoli osebne afirmacije, osebnega 
ugodja in zadovoljs tva, no t ran je osebne 
enotnosti , ki jo je zajel vrtinec s t rašnih 
dogodkov, tako da »jaz« ni več »jaz«, člo-
vek pa prav zato igrača tega t ragičnega 
položaja, v katerem tragika ni v tem, da 
človek ne ve, ka j ga čaka, marveč da ne 
ve, kdo in ka j je: svetovni prvak ali po-
habljenec, d iamant ali n jega potvorba, 
kral j ali podložnik, lep ali grd. Božičeva 
in Eržen sta imela nepri jetno vlogo. Od 
n june igre je bilo odvisno, ali bo gledalec 
duševno s pridom sodeloval, razmišl jal , 
vroče pri tr jeval ali s t ras tno odkimaval. 
Ne morem reči, da nista pokazala določe-
ne izrazne moči, doka jšn je plastike, smi-
sla za barvitost , za občutje in še za inten-
zivnost igre, da bi z njo vendarle preprič-
ljivo poosebila dve veliki tezi: tezo o eks-
pediciji — smrti in tezo o kompromisu — 
življenju. Oba prebijeta na odru agonijo, 
Eddy fizično, Hanna psihično, oba sta uje-
ta na isto s t runo. Spričo prevelikega za-
upan ja v psihoanalizo pa ta s t runa vendar-
le ne zveni dovolj polno, prepričljivo in 
pretresujoče, vendar pri Hanni nedvomno 
bolj zbrano in močno. 

Sigi in Olah, ki ju igrata KHo Ciuha-
Maverjeva in Zlatko Sugman, sta v tem 
mlamolu globinske psihologije in t ragike 
komični preplet te igre, l i terarna, še bolj 
pa fiziološka nujnost , kaj t i če bi ostali pri 
Eddyjevi in Hannini t ragedij i , bi bila igra 
»fizično« težka. Tako pa sta Sigi in Olah 
prijetna razbremenitev, čeprav sta seveda 

tudi oba obremenjena s svojimi »sanja-
mi«, ki jih razkrivata pred izpovednim ča-
rovnim zrcalom. Toda te so lažjega zna-
čaja in ko se zruši jo v' prah, ni posebne 
tragike. Sigi se odpove lepim oblekam in 
obleče delovno, Olafa pa tudi minejo ape-
titi po športnih rekordih ob spoprijemu z 
močnejšim, obadva čaka n jun vrt v domači 
štacuni, da povem s Kandidovo besedo. 
Oba sta prikupno rešila svoji vlogi, Klio 
Maver jeva razva jeno trmoglavo, muhasto 
in nabri to vnukinjo z malce poudarjenimi 
potezami hišnega enfant terrible, Sugman 
pa zdravočutnega, prirodnega fanta , ki mu 
gre živl jenje zlahka, prirodno od rok. 

M a r j a n Dolinar je igral Adama Ballerta, 
m a n j pomembno osebo, ki bi ji bil lahko 
dal nekaj svetlejših barv in več elastično-
sti, čeprav je glasnik Eddyjeve smrti. 

To so torej otroci sence, sence pravim 
zato, ker se vsi mota jo nekako v senci last-
nih senc, psiholoških tenj , ki se jih konec 
koncev v igri nekako znebe in zažive ^)bi-
čajno, normalno življenje, razen Eddyja , 
ki mora umreti, kaj t i preveč coprnij se je 
nabralo v njem. 

Ko razmiš l jam o tem, kar sem videl, se 
ne morem znebiti vtisa, da kljub sem in 
t j a poetičnemu tekstu, kljub nekaterim du-
hovitostim in posrečenim dramaturškim 
domislekom nimamo pred seboj velikega 
dramskega teksta. Snov, vsebina, ideja in 
tendenca je vredna velike umetniške roke. 
Ta, ki smo jo videli, ni oblikovala tako, da 
bi se občinstvo ob razhodu z zadovolj-
stvom razha ja lo z zavest jo, da so gledali 
umetniško in idejno vrednoto. Režiser Ja-
nez Vrhunc je stal pred zapleteno, nelah-
ko nalogo. Premišl jeno je iz teksta upo-
dobil vse tisto, kar ugodno vpliva, ni pa 
mogel predrugačit i Hannine metaformoze 
in bolj počlovečiti predsmrtnega koraka, ki 
ga je storil Eddy. Zdi se mi, da je to v 
tekstu m a n j jasno, le skicirano, bolj za 
dramski atel je kakor za ogled široki pu-
bliki. Zato je bila ta skica m a n j razumlji-
va, kdor pa jo je razumel, ni pr i t r jeval 
Eddyjevim coprnijam v »besedi in sliki«. 

Scena Jakoba Savinška je s t regla ' vse-
bini in idejnosti dela s svojo abstrakcijo 
in s svojimi rekviziti, posebej z opico, z 
obema svetlobnima telesoma ob nas lan jaču 
in z veliko, brezupno ovinkasto cesto za 
prizoriščem. Pred to brezupno cesto pa 
homines sapientes z vsakdanj im kruhom 
in brezupno vero v »znosnost ž ivl jenja , če 
ga dojemamo kot pravljico«. Ta neniuToči 
in nesmiselni »če«! Treba bi bilo pretehtati 
vprašanje , če bi za uravnovešenost reper-
toar ja ne bilo primernejše kako drugo de-
lo. Tega ne pravim z namenom, da bi se 
vtikal v kulturno politiko našega l jubega 
in l jubl jenega gledišča, marveč iz čisto 
praktičnih razlogov, to se pravi zaradi lo-
kalnega kul turnega živl jenja, delovanja in 
vsakdan je prakse, z drugo besedo, zaradi 
n jegove popularnosti in življenjske nujno-
sti, zaradi ene same iskrene želje, da bi se 
celjsko gledališče čim bolj utrdilo in uve-
ljavilo. 

Zato n a j si dovolim še en namig: Gle-
dališkega lista zaradi varčevanja nimamo 
več. Tudi nekateri večji teatri v državi ga 
nimajo. Pač pa izrabijo priložnost ob iz-
daji og lasnega lista za premiero tako, da 
na hrbtni s t rani lista spregovori režiser ali 
d r ama tu rg o delu, o avtorju, o režijskem 
konceptu, o repertoarni politiki in uteme-
ljitvi. 

Prepričan sem, da bi pretehtana beseda 
na takem listu, ki nima ravno ma jhnega 
formata ( n a j m a n j 60 vrstic) , mars ika j 
lahko razložila, pojasnila in teater publiki 
približala. To pa je važno in še kako važ-
no! T. O. 

o ocenjevanju o šoli in reformi 
Ne vem, te ima šolska reforma in oce-

njevanje učenčevega dela nujno zvezo. Re-
kel bi, da vsekakor. Ce se spreminja vse-
bina in metoda šole, se mora tudi ocenje-
vanje. Prvo polletje šolskega leta je mimo 
in tu so ocene, ki so jih prejeli šolarji. 
Iz statističnih podatkov sem povzel nekaj 
zaključkov, ki so se mi razvili ob njih. Ne 
bom poimenoval določenih šol, ker bi lahko 
iz številk dobili nepravilno presojo. Vse-
kakor pa je res, da je ocenjevanje odvisno 
od učenčevega znanja, subjektivnega kri-
terija pedagoškega delavca in danega oko-
lja. Raven učenčevega znanja pa zavisi od 
materialnih prilik in organizacije šole, 
učenčevega okolja in vsekakor od učitelje-
ve osebnosti. Zanimivo pa je, da je na pri-
mer v V. razredu osnovne šole v nekem 
kraju uspešno zaključilo 50 odstotkov učen-
cev, v drugem kraju pa 94 odstotkov. 

Od kod tolikšne razlike, če pomislimo, 
da sta oba kraja podeželska. Se bolj me je 
presenetilo razmerje v VIII. razredih, kjer 
sem opazil razliko, ko je na neki osnovni 
šoli bil uspeh le 56 odstoten, na večih dru-
gih pa 100 odstoten. Priznati moramo, da 
je na mnogih osnovnih šolah na podeželju 
osmi razred številčno šibak in tam, kjer 
ni več kot pet učencev, ni tako težko dose-
či 100 odstotni uspeh. 56 odstoten pa je 
vseeno precej nizek. 

Se nekaj. Opazil sem, da je na šoli, kjer 
mnogo praktično delajo in nekako stopajo 
v korak z življenjem in našo reformo, nivo 
znanja višji, kakor vidim iz uspeha. 

Jasno je, da na sam uspeh vpliva tudi 
šolski obisk, ki je na podeželju slabši kot 
v strnjenih naseljih in mestih. Nekateri 
kmečki starši se, žal, še danes ne zaveda-
jo, da je za njihovega otroka važnejše delo 
v šoli kot oranje in paša. Nasprotujoče 
dejstvo pa je spet, da so prikazani uspehi 

na podeželskih (celo niže organiziranih) 
šolah ponekod mnogo boljši kot v dose-
danjih nižjih gimnazijah ali više organizi-
ranih šolah. Malo čudno je to, kaj ne? 
Vprašanje je, kaj s tistimi 30 do 40 od-
stotki učencev, ki uspešno ne zdelujejo 
šole? Duševna zaostalost, nepovoljne pri-
like ali učenčeva lenoba ne morejo biti 
za vse vzrok' Težavnih učencev je določen 
odstotek, mnogo je tudi enostransko razvi-
tih, lenoba pa mora biti pedagoško ozdrav-
ljiva v večini primerov. Res je, da lenivost 
lahko povzroči slaba fizična konstitucija, 
podhranjenost, lahko pa tudi preobreme-, 
njevanje, nerazumevanje mlade osebnosti. 
Naj bo tako ali drugače, občutek imam, da 
v registru petih številk nikakor ni podana 
dejanska osebnost našega učenca. Mi iz 
tega niti ne vidimo, kaj dejansko zna in 
kaj ne zna. Ali vsaj ne vemo, v koliko meri 
nekaj zna. Dobro, poštevanko mora znati 
in je lahko ugotoviti, če jo obvlada. Dru-
ga zadeva je v višjih razredih, kjer bi mog-
li kompleksno ocenjevati njegovo sposob-
nost za življenje. Kolikokrat naletimo v 
življenju na ljudi, ki jih v šoli niti niso 
najbolje ocenili, pa so se v življenju zavid-
ljivo obnesli. Dobri pedagogi bi mogli pri 
ocenjevanju določneje nakazati učenčeve 
sposobnosti. Menim, da bo reformirana šo-
la morala najti odsev tudi v ocenjevanju, 
ki naj bo življenjsko, praktično in vse-
stransko. Prav bi bilo, če bi po tem vpra-
šanju razmislili še naši šolniki-praktiki, 
ki so jim do temelja poznani pogoji šol-
skega dela: temu v mestu, onemu na vasi; 
temu na višeorganizirani, onemu na kom-
binirani šoli. Razumljivo pa je, da tako 
ocenjevanje zahteva široko razgledanega 
učitelja, v katerem naj bi bil pedagog, psi-
holog in poklicni svetovalec. 

Sotelski 

RAZBORSKIJURKO 
(ob siolelnici njegovega rojstva) 

v precejšnjem delu Posavja še danes 
poznajo ime Blaža Jurka in tudi še 
marsikaj pripovedujejo o njem. Bil je 
to mož posebne vrste , si lak in junak, v 

v s e m svojem bistvu č lovek iz .našega 
l judstva. Bil je učitelj , padar, sadjar, 
pevec, orglar in goslač, lovec, turist, 
svetovni potnik, rokoborec, jahač, go-
vornik, l judski pravnik, narodopisec. 
Osrečeval je ljudi, k o je urejal spore 
m e d njimi in ob gost i jah podžigal k 
Y e s e l j u , zves to spoštujoč stare običaje. 
Š e danes rodijo s tot ine sadnih dreves 
iz n jegove drevesnice . Posta l je častni 
občan občin Loka, Jurklošter in Zabu-
kovje ter častni član Posavskega p la -
ninskega društva (zgradil je prvotno 
»Jurkovo kočo« na Lisci). 

Sto let je mini lo te dni kar se j e Blaž 
Jurko rodil v St. Bricu pri Velenju. Z 
mariborskega učitelj išča je prišel v 
Razbor pod goro Lisco na pravkar 
ustanovl jeno enorazredno šolo in je 
uči te l jeval tu vso svojo s lužbeno dobo 
1879—1925, torej nad 45 let. Že dva in-
dvajset leten se je oženil z domač im 
kmečkim dekletom. Rodila m u je d v a -
najst otrok, izemed teh je devet dož i -
ve lo zlato poroko svoj ih staršev. Večer 
svojega ž iv l jenja je Jurko prebil v Voj -
niku pri Celju, kjer je umrl poleti 1941. 
Tedaj m u je odpovedalo srce ob raz-
burjenju nad poče t jem nacist ičnih oku-
patorjev. 

Blaž Jurko je tudi pisal in pesn iko-
val. Zapust i l je trinajst zajetnih zvez-
kov z verzi heksametri . V nj ih j e z 
mnogo l irike in humorja opisal m n o g e 
svoje pestre dogodivščine. 

MED NOVIMI KNJIGAMI 
Cas ob k o n c u l e t a p r e d s t a v l j a že od davn ih 

časov v i šek sezone v k n j i g o t r ž t v u in v t em času 
iz ide n a v a d n o tud i n a j v e č k n j i g . Na naš ih 
k n j i ž n i h po l i cah se u v r š č a j o s e d a j nove k n j i g e , 
med k a t e r i m i žel imo imet i t ud i t a k a de la , k i 
m o r a j o pos t a t i že lezn i i n v e n t a r v s a k e k n j i ž -
n ice . Med n j e š t e j e m o z n a m e n i t o de lo s v e t o v n e 
l i t e r a t u r e t. j . r oman »Kr i s t ina L a v r a n s o v a hči« 
za k a t e r e g a j e dobi la n o r v e š k a p i s a t e l j i č a l e t a 
1928 Nobe lovo n a g r a d o . 

Sigr id Undse t , r o j 1882, u m r l a 1949 (pred 
Nemci j e l e t a 1941 e m i g r i r a l a v A m e r i k o ) j e 
n a p i s a l a več r o m a n o v , od k a t e r i h smo p r e d 
v o j n o dobi l i v p r e v o d u r o m a n >Jennyc in t r i -
log i jo »Kris t ina<, k i j e izšla t u d i v n a š e m 
j e z i k u v p r e v o d u J. P r e z l j a v le t ih ig^j—1937. 
S e d a j pa j e to delo izšlo p r i za ložbi LIPA v 
K o p r u n a e n k r a t v t r e h k n j i g a h z n a d 1100 
s t r a n m i . 

»Kr is t inac ima t r i d e l e : Venec , Zena in Kr iž , 
v k a t e r i h j e s icer v zgodov inskem o k v i r u po-
d a n a zgodba č loveške usode od r o j s t v a do 
g r o b a . P i s a t e l j i c i ne o s t a n e s k r i t a ne r a d o s t , 
k r i v d a , ža los t , ne kes , bo leč ina s t r a s t in s m r t . 
K r i s t i n a se skozi vse ž i v l j e n j e p o k o r i za s v o j 
m l a d o s t i g r e h , za to j e n j e n o ž i v l j e n j e po lno 
b o j e v , zmag in po razov , p o s t a v l j e n i h v dobo, 
k o so N o r v e š k o p r e t r e s a l a v e r s k a t r e n j a , ki so 
vod i l a deže lo v p r o t e s t a n t i z e m . O k v i r t ega ve-
l ede l a j e za to n u j n o z a j e l ve l iko oseb iz l j u d -
s tva , c e r k v e n e v e l j a k e i td. , k a r vse j e r i sano 
t a k o , da nas čas d o g a j a n j a ne mot i , k e r so nam 
vsi ti l j u d j e č loveško bl izu t u d i d a n e s . Roman 
p a n a m j e v i soka p e s e m m a t e r i n s t v a , s a j iz-
h a j a vse p i s a t e l j i č i n o de lo iz s p o z n a n j a , da j e 
t e m e l j n a na loga ž e n e m a t e r i n s t v o in zves toba 
s v o j e m u rodu . 

Ce smo v uvodu n a p i s a l i , d a j e r o m a n 
>Kris t inac že l ezen i n v e n t a r v s a k e k n j i ž n i c e , te-
d a j m o r a m o p r a v za to k n j i g o ponov i t i b e s e d e 
f r a n c o s k e g a p i s a t e l j a - s o d o b n i k a , k i p r a v i : »Bol je 
j e , če t e m e l j i t o spoznaš n e k a j ve l i k ih s lov-
s tven ih de l , k a k o r da p r e b e r e š v e l i k a n s k o š te-
vi lo k n j i g , izmed k a t e r i h i m a j o m n o g e z g o l j 
p o v p r e č n o v r e d n o s t i . (Misli o u m e t n o s t i b r a n j a 
iz VESTNIKA, k i ga za ložba p o š i l j a vsem 
n a r o č n i k o m n j e n i h i z d a j in p r i j a t e l j e m d o b r e 
k n j i g e b r e z p l a č n o . ) 

Za tem v e l i k e m de lu n a j opozor imo b r a l c e 
na dve i zv i rn i k n j i g i , k i s t a izšli p r i zaloz,bi 
O B Z O R J A v M a r i b o r u . R o m a n »Nekdo« je p r v a 

k n j i g a S m i l j a n a R o z m a n a , s k a t e r o j e za ložba 
z a k l j u č i l a svo jo l e tno z b i r k o . K n j i g a j e eno od 
t i s t ih de l , ki p o s e g a j o v dobo b o j a i )rot i oku-
p a t o r j u . D e j a n j e se godi v Mar ibo ru in po t em 
v N e m č i j i v r azn ih t o v a r n a h . Tis t i »nekdo« — 
k o l i k o j i h j e b i lo iz naš ih k r a j i h in od vse-
povsod! — g r e skoz i vse , k a r j e p r i n e s l a v o j n a 
s e b o j in se s r e č u j e z Rus i , P o l j a k i , Nemci i td . 
t e r j ih o s v e t l j u j e v luči v o j n e e t i k e in ps iho-
l o g i j e . Av to r sam p r a v i : »Vojna j e n o r m a l e n , 
p a t o l o š k i p o j a v , za to so tud i odnosi , k i n a s t a -
j a j o v v o j n i med l j u d m i , n e n o r m a l n i , pa to lošk i , 
na videz nemogoči in ne resn ičn i .« P r a v z a r a d i 
tega j e to R o z m a n o v o delo (okoli 300 s t r an i ) 
p r e t r e s l j i v d o k u m e n t , z a r a d i snovi in n a č i n a 
o b d e l a v e p a p o m e m b e n p r i s p e v e k m l a j š e g a 
p i s a t e l j s k e g a rodu naš i k n j i ž e v n o s t i . 
, D o m i n i k Smole j e p r a v t a k o novo ime na 
našem k n j i ž e v n e m t r g u , k e r smo ga d o s l e j s re -
čaval i s amo v r e v i j a h in tud i na o d r u . K n j i g o 
»Črn i d n e v i in be l i dan« o z n a č u j e za ložba za 
r o m a n , č e p r a v j e to b o l j d r o b n a k n j i g a . V n j e j 
nam av to r o d p r e del sodobnega ž i v l j e n j a v 
m e s t u , k j e r živi č l o v e k , k i j e k a k o r m a č e k . 
D e s e t k r a t ga boš po g rb i , d e s e t k r a t bo dv ign i l 
g lavo. N e k a j j e t r e b a s to r i t i in imet i v e r o v 
delo za vse . S t emi b e s e d a m i g r e j u n a k r o m a n a , 
m a j h e n , š ibek , n o t r a n j e r a z k l a n č lovek skozi 
ž i v l j e n j e , k j e r s r e č u j e p r i j a t e l j e , žene in l j u d i ; 
o n j e m ne g o v o r i j o z u n a n j i dogodk i m a r v e č 
n o t r a n j a d o ž i v e t j a . V tem j e tud i v r e d n o s t te 
nove k n j i g e , v k a t e r i se j e a v t o r loti l sodobn ih 
p r o b l e m o v ž i v l j e n j a v »vse j p r o s t r a n o s t i , res-
n ičnos t i in g lobin i . 

Š i r o k e m u k r o g u b r a l c e v s ta n a m e n j e n a 
še dva p r e v o d a iz k n j i ž n e z b i r k e za ložbe 
LIPA. Roman »M a n u e 1 a« j e de lo Ame-
r i k a n c a W'. Voodsa, ki j e n a š e l mode l za j u -
n a k i n j o te s v o j e k n j i g e v B o h i n j u l e t a 1954. 
Zgodba pa se ne godi v naš ih hr ib ih in t u d i 
ne v naš ih v a s e h . To j e zgodba m o r j a in 
l a d j e , k i j e z a p u s t i l a b r a z i l s k o i u k o , a ni 
n iko l i p r i š l a na c i l j . Na l a d j i so b i l i s a m o 
m o ž j e in med n j i m i s e d e m n a j s t l e t n a , v k u -
h i n j s k e g a p o m o č n i k a p r e o b l e č e n a i n d i j a n s k a 
d e k l i c a M a n u e l a . L a d j a p o t o n e , k a p i t a n in 
s t r o j n i k Mar io se r e š i j o in p i s a t e l j nam opi-
s u j e b o j obeh mošk ih za d e k l e , s k a t e r o j ih 
j e u s o d a p o v e z a l a . 

Bogato v r s t o romanov iz ž i v l j e n j a in dobe 
N a p o l e o n a B o n a p a r t e j a , j e pomnož i l r o m a n 

»Dess i ree« , k i j e izšel na 600 s t r a n e h p r a v t a k o 
I)ri LIPI v K o p r u . N a p i s a l a ga j e p r e d n e k a k o 
dese t imi le t i D u n a j č a n k a A. Se l inko in s i ce r 
v ob l ik i d n e v n i k a dek l i ce , k i j e ko t h č e r k a 
s v i l a r j a v Marse i l lu pos ta l a u s t a n o v i t e l j i c a 
š v e d s k e d i n a s t i j e B e r n a d o t t e . D e k l i c se z a l j u b i 
v N a p o l e o n a ; p o z n e j e pozab i n a n j o , za to si 
hoče k o n č a t m l a d o ž i v l j e n j e . T e d a j j o s r e č a 
in reš i m a r š a l B e r n a d o t t e . Vzame j o ko t ž e n o 
na Švedsko , k j e r j i n a r o d p o k l o n i k r a l j e v o 
k r o n o . D o v o l j snovi za so lzavo zgodbo . 

T o d a r o m a n ni so lzava zgodba , k e r bi s i ce r 
ne dosegel že č e t r t s t o p r e v o d o v v r a z n e j e z i k e . 
Zgodovinsk i dogodk i se p r e d b r a l c e m o d v i j a j o 
v p r e p l e t a n j u usod ma l ih in ve i lk ih l j u d i n. p r . 
(Beethoven) in v s t r a h o t a h , k i j i h p r i n e s e 
v s a k a v o j s k a . T a k o r a s e p r e d n a m i j u n a k i n j a 
r o m a n a , ki ima v seb i močan ču t za d e m o k r a -
t ičnos t in č lovečnos t ; k e r sov raž i o k o s t e n e l o 
d v o r s k o e t i k e t o , se u m a k n e v p r o s t o v o l j n o p r e -
g n a n s t v o in še le na poziv l j u d s t v a p r i d e n a z a j 
na Švedsko te r p o s t a n e k r a l j i c a in n o s i t e l j i c a 
m i r o za deže lo . 

To k n j i g o j e n a p i s a l a žena , k i j e z a d n j a l e t a 
d r u g e s v e t o v n e v o j n e de lova l a v o k v i r u Rde-
čega k r i ž a , k j e r j e spozna la s v o j e g a moža , 
po tomca B e r n a d o t o v . V n j e j j e p o s t a v i l a spo-
m e n i k žen i iz l j u d s t v a , k i ni z a t a j i l a svo j ih 
čus tev tud i t e d a j , ko j e b i la p r e d n j o k r a -
l j e v s k a k r o n a . In p r a v ta podoba j e t i s to , k a r 
d a j e de lu poseben mik in v r e d n o s t . 

N a j to poroč i lo o k n j i g a h za ložbe LIPA in OB-
ZORJA z a k l j u č i m o le z n a v e d b o n e k a t e r i h k n j i g , 
k i j ih j e v k o m a j p ič lem mesecu d a l a s l ovensk i 
m l a d i n i za ložba MLADINSKA KNJIGA. T a k o smo 
dobi l i novo i z d a j o G r u d n o v i h o t ro šk ih p e s m i c 
»Na krasu«, b o g a t o o p r e m l j e n o Bevkovo k n j i g o 
zgodb »Pisani svet« z več c e l o s t r a n s k i m i podo-
b a m i v b a r v a h (130 s t r an i ) v b a r v a s t i h .slikah 
i l u s t r i r a n o p e s e m »Pastir« od M a t i j a V a l j a v c a , 
T o n e t a P a v č k a pesem o f a n t u , k i se ni m a r a l 
umiva t i z nas lovom »Juri-Muri v Afriki«, sl i-
k a n i c e » M a j h n a sem bi la«, »Samo za naše« na 
k a r t o n u , in d o ž i v l j a j e m a j h n e g a p s i č k a »Svrka«, 
vse v b a r v a h , Grimove p r a v l j i c e in T u r g e n -
j e v a r o m a n »Očetje in s inovi« v z b i r k i K o n d o r , 
12. zvezek m l a d i n s k i h spisov F r . Bevka »Ča-
r o v n i c a Cirimbara« in še to in ono. V s e k a k o r 
zelo b o g a t o ob ložena miza za r e s l ep ih k n j i g , 
ki j ih bo i zb i r a l D e d e k Mraz za naše m a l e . 

»METEZ« V VIRSTANJU 
Virš t an j je odmaknjen gričevnat k ra j z 

vinskimi goricami. Morda je tudi to krivo, 
da so l judje tam veseli in razgibani in se 
zagr izeno lotevajo še tako nemogočih za-
dev. Zda j v režiji Plevnikovega Edi ja igra-
jo zahtevni Budakov »Metež«, dobili so 
kinoaparaturo, ki bi jo radi čimprej mon-
tirali, ker ne morejo čakati, da bo zgra jen 

Ljudski dom, čeprav so spekli že deset-
tisoče kosov zveneče opeke zanj . Toda 
kam? Ce bi imeli prostore, bi se ne za-
gnali v g r adn jo Ljudskega doma. Poveda-
li pa so, da bodo naštudiral i še eno igro 
to zimo, organiziral i predavanja , dostojno 
proslavili jubilejno leto s proslavami in 
delom. 



Ž i v l j e n j e h a n a š i v a s i 

Zasluženo priznanje za opravljeno delo • . . 
(Z obiska na osnovni šoli v Podčetrtku) 

/Vaš obisk se je bližal koncu. Počasi smo 
vstajali in se pričeli pripravljati na od-
hod. Tedaj je znova povzel besedo ravna-
telj osnovne šole v Podčetrtku Jože Brilej: 

— Ne zamerite, tovariši, da Vas zadr-
žujem, toda ob slovesu bi Vam rad pove-
dal še nekaj... Vaš obisk je bil za nas iz-
rednega pomena. Ne mislim pri tem samo 
na bogato darilo, ki ste nam ga prinesli 
in za katerega se Vam še enkrat iskreno 
zahvaljujem, temveč na še nekaj drugega. 
Prosim Vas, skušajte me razumeti. Moram 
Vam povedati, da smo imeli o Vas in o 
Vaši službi čudno predstavo, nenavadne 
pojme. Mislili smo, da ste nedostopni ljud-
je, da ste ločeni od vsega dogajanja in da 
gledate samo za tem, kje boste nekoga pre-
ganjali ... Danes pa, ko ste prišli med 
nas, nas obdarili in ko smo imeli prilož-
nost izmenjati nekaj besed in misli, so se 
naše predstave o Vas podrle same od sebe. 
Spoznali smo, da niste tisti bav-bav, tem-
več, da ste ljudje, ki nam hočete pomagati 
pri našem delu in stremljenjih... To so 
občutili tudi naši otroci, in verjemite mi, 
da smo Vam hvaležni, ker ste nam nehote 
pomagali priti do resničnega spoznanja, 
kdo in kaj ste ... 

Ko sem gledal tovariše, na katere so se 
te besede nanašale in ki so tisti dan iz-
ročili v imenu državnega sekretariata za 
notranje zadeve LRS in ustreznega taj-
ništva v Celju učencem osnovne šole v 
Podčetrtku velik zaboj najrazličnejšega 
elektro in radio-tehničnega materiala, sem 
videl, da so srečni in veseli... Tako je bil 
prav na koncu obiska dosežen in utrjen 
stik, ki ga ne bo mogoče pozabiti in ki bo 
pustil za seboj globoke korenine. 

Sola v Podčetrtku spada v tisto vrsto 
naših šol, ki so že odslužile in ki v opre-
mi in razporeditvi prostorov kažejo sledo-
ve naše preteklosti. Navzlic temu, pa se je 
v tem zavodu razvilo življenje, ki nima ni-
česar skupnega s starim poslopjem... Ne 
mislim tu samo na lepe učne uspehe, na iz-
reden obisk, saj znaša v povprečju kar 96 
odstotkov, in podobno, temveč na tiste 
uspehe, ki so jih učenci te šole dosegli 
pod vodstvom ravnatelja Jožeta Brileja in 
tovarišic v tehnični vzgoji, v izvenšolski 
dejavnosti. To njihovo delo in življenje se 
očituje že na hodnikih in stopniščih, ki so 
polni najrazličnejših izdelkov, od makete 
ceste »Bratstva in enotnostih, ki jo seveda 
dopolnjujejo električni semaforji in podob-
no, do nazornega prikaza poti maršala 
Tita v azijske in afriške države, opozoril-
nih napisov itd. 

Hodili smo po šoli, si ogledovali skrom-
no ravnateljevo pisarno, v katero so se 
vgnezdili tudi ljubitelji fotografije, se usta-
vili v dekliški sobi, ki hkrati služi za pri-
pravljanje tople malice in se končno usta-

'Sti.cbalnica se nič ne razlikuje od prave, 
le da je izdelana v miniaturi 

vili v razredu, v katerem je za leseno ste-
no urejena še tehnična delavnica. Bili smo 
presenečeni nad tolikim bogastvom in to-
likšno pestrostjo izdelkov. Občudovali smo 
najrazličnejše motorčke, dvigalo z elektro-
magnetom, mlinček, Žagarja, ki ga poga-
nja motorček, ventilator, baterije in kaj 
vem še vse... Gledali smo in stremeli, ob-
čudovali in dajali priznanja. Ali je mogo-
če, da se takšna dejavnost odvija na šoli, 
ki je oddaljena od mestnega vrveža, tovarn 
in njenih virov...? Kaj bi bilo, če bi to 
šolo prestavili v središče močne industri-
je? S kakšnimi uspehi bi se ponašali šele 

potem? V tem premišljevanju me je zmotil 
ravnatelj, ko je pripovedoval: 

— Naši otroci ne režejo in vrtajo več 
šolskih klopi. Z orodjem in delom jih tu 
tako zaposlimo, da zadostimo tudi najbolj 
bogati otroški fantaziji. Le poglejte ne-
botičnik, pa ostale izdelke... Pri tem delu 
pač skušamo združiti koristno z zabavnim; 
tako nam ni dolgčas ... 

Ustavili smo se v skromnem kotičku, ob 
katerem je pisalo »Studio Svrkeco:. Kaj spet 
to? Tu je središče žičnega oddajnika, iz 
katerega se bodo kmalu začele odvijati za-
nimive oddaje. Od tod bodo učence sezna-

njali s šolskimi nalogami in njihovimi 
uspehi, od tod bodo čestitali součencu, ki 
bo tisti dan praznoval rojstni dan... od 
tod bodo skrbeli, da bo šola postala še 
lepša in tesnejša družinica ... 

Po tem ogledu, ki nas je prepričal, da je 
delo na tehnični vzgoji otrok v tej šoli 
v največjem razcvetu, smo prišli v raz-
red, kjer so že čakali učenci od tretjega 
do osmega razreda. Po prisrčnem pozdra-
vu so se predstavili kot člani tamburaške-
ga orkestra, ki tudi predstavlja področje 
izvenšolske dejavnosti, nadalje, kot pevci, 
recitatorji, plesalci in podobno. Učenci so 
pripravili lep spored, na katerega so lahko 
upravičeno ponosni, in za katerega so želi 
tudi zasluženo priznanje. 

Začel se je drugi del slovesnosti. Zdaj 
je pred učence in njihove vzgojitelje stopil 
tovariš Karlo Sagadin in jih med drugim 
nagovoril z naslednjimi besedami: 

— Draga mladina, spoštovane tovarišice 
in tovariši! Prišli smo med Vas. da Vam 
izročimo skromno darilo v imenu državne-
ga sekretariata za notranje zadeve, katero 
naj pripomore k še večjim uspehom pri 
tehničnem pouku na Vaši šoli. Darilo, ki 
ga izročamo Vam prizadevnim učiteljem 
in marljivim učencem naj bo skromen do-
kaz priznanja za vse dosedaj opravljeno 
delo pri uvajanju novih oblik dela naše 
reformirane šole. Ob tej priliki mi dovolite, 
da izrečem priznanje za opravljeno delo 
in dosežene uspehe Vašemu prizadevnemu 
upravitelju, ki je s svojo delavnostjo, ini-
ciativo. ob pomoči dobrih kolegic-učiteljic 
in drugih činiteljev z vso vnemo pričel 
uvajati tehnični pouk. Pri tem delu je pri-
šla do izraza visoka zavest in razumevanje 
našega časa. ki zahteva od nas vseh. zla-
sti pa od učiteljev in učeče mladine teme-
ljito prelomnico v dosedanjem vzgojnem 
delu. Gre za to. da naš pouk v šoli čim 
bolj približamo življenju in potrebam se-
danjega časa. ki postavlja pred našo skup-
nost izredno velike in težke naloge ... 

Kljub mnogim možnostim za izboljšanje 
našega pouka se še mnoge šole niso znašle 
in še vedno čakajo marsikje na neke pred-
pise. ki pa seveda ne morejo rešiti vseh 
teh vprašanj... 

Zelo važen faktor za ustvarjanje novih 
sodobnejših šol je prav gotovo tehnični 
pouk. ki se ga ponekod prepočasi lotevajo; 
nekateri naši učitelji in profesorji pa se v 
tem delu slabo znajdejo. Vaša šola pa do-
kazuje, da se da s skromnimi sredstvi mar-
sikaj ustvariti, le odločno je treba kreniti 
naprej in prekiniti s starimi nazori... 

Tako, kot se je orientirala in znašla Vaša 
šola. bi se prav gotovo znašle tudi mnoge 
druge šole, saj je cela vrsta možnosti v 
našem okraju, da se za izvajanje tehnične-
ga pouka zbere različen odpadni material, 
ki je za Vas seveda še uporaben, samo za-
vzeti se je treba za to ... 

Ob koncu Vam želim še veliko uspehov 
pri nadaljnjem delu. ki naj bo tudi v bo-
doče vsem šolam primer, kako se z veliko 
volje in truda ob majhnih materialnih mož-
nostih lahko dosežejo veliki in zavidanja 
vredni uspehi. 

Veliko je bilo veselje, ko so otroci od-

prli velik zaboj in jemali iz njega drago-
cene predmete. Kaj vse bodo z njimi na-
pravili ... 

Za konec samo še to — učenci šole v 
Podčetrtku in njihovi vzgojitelji so z do-
sedanjim delom na področju tehnične vzgo-
je dokazali, da so bili vredni visokega obi-
ska in lepega darila. Posebno priznanje pa 
zaslužita tudi državni sekretariat za no-
tranje zadeve LRS in ustrezno tajništvo v 
Celju, ki sta podprla tehnično dejavnost te 
mladine in z obiskom svojih predstavni-
kov omogočila podreti nekatere predsod-
ke.,. Zato je bila tudi iskrena beseda to-
variša Brileja primerna čestitka organom 
varnostne službe za njihovo 15-letno plod-
no in odgovorno delo ... M. Božič 

Šolski upravitelj Brilej razkazuje gostom izdelke učencev 

Zima bo šele prišla 
MENI METEOROLOG BORIS KOL. CiCKI 

Znani jugoslovanski meteorolog Boris 
Koljčicki je mnenja, da bo zima šele pri-
šla. Ni treba se zaverovati s tem, ker je 
bil začetek zime zelo blag. Snega in mrzlih 
dni, meni on, bo še dovolj. Toplota pre-
teklih dni je bila le prehodnega značaja. 
Prišla je kot odraz nedavnih pojavov — 
sončnih peg. Ko se bo Sonce zopet obrnilo 
proti Zemlji s stranjo, na kateri so pege, 
to bo okoli 1. marca, bomo imeli zopet le-
pe in tople dni. 

Koljčicki meni, da se bo okrog 5. febru-
arja vreme nekoliko izboljšalo ter da se bo 
verjetno živo srebro v termometru dvigni-
lo nad 10 stopinj. Tako vreme bo trajalo 
nekaj dni. 

Sele potem bo prišla najhujša zima. ki 
bo trajala približno 15 dni. Mraz bo pri-
tisnil okoli 9. in popustil okoli 25. febru-
arja. V tem času bo obilo snega in tem-
peratura bo padla na 20 stopinj pod ničlo. 

Kot predvideva Koljčicki, bo to poslednji 
večji mraz v tej zimi, kajti po njegovi pro-
gnozi bo nato nastopila pomlad. Največji 

mraz bo okoli 10°, najtopleje pa okoli 30. 
marca, ko se bo temperatura dvignila ver-
jetno 20 stopinj nad ničlo. 

Koljčicki dalje prerokuje, da bo zadnjič 
padel sneg okoli 10. marca, pozneje pa 
večjega mraza in tudi večjih snežnih pa-
davin ne bo več. Po 20. marcu napoveduje 
toplejše vreme. 

Po vsem tem, meni Koljčicki, da bo le-
tošnje leto zelo rodovitno. To utemeljuje 
z naslednjimi argumenti: Preko zime do-
volj snega, prva polovica pomladi bo bla-
ga in deževna, druga pa izredno ugodna 
za razvoj vseh kmetijskih kultur. Poletje 
bo, trdi Koljčicki, tudi zelo ugodno. Na-
mesto dolgotrajnih suš in velikih vročin, 
bo poleti dovolj padavin, ki bodo ugodno 
razporejene. 

Glede letošnje letine je velik optimist in 
meni, da se bo ponovilo 1947. leto. Z ozi-
rom na velika vlaganja v kmetijstvo, 
predvideva celo možnost, da bo letošnje 
leto doslej najrekordnejše leto v kmetij-
stvu. S. S. 

ČETRTI SPREHOD PO ŽALCU 
Moral sem kmalu zjutraj v trg, tokrat 

poslovno. Pa me je ustavila neka tovari-
šica. Domnevam, da je bila iz kakšne kme-
tijske gospodarske organizacije, ker je ime-
la posle na uradih, na katerih nima oprav-
ka vsaka gospodarska organizacija. Napro-
sila me je. naj ji povem, kje so posamezni 
občinski uradi. Ker pa se po Žalcu nič pre-
več ne pozna, sem jo vodil okoli... 

Pred »novo občino^ sva stala, ko me je 
vprašala za posredovalnico za delo — in 
vodil sem jo na zahodni del Žalca v po-
slovne prostore tega urada, ki so po no-
vem skupaj s stanovanjsko upravo. Ker pa 
je bilo treba še k referentu za delo. smo 
ga našli v »novi občini«: v drugem nad-
stropju. Od tam je bilo treba na gozdarski 
odsek, ki je sicer v sklopu oddelka za go-
spodarstvo. ker pa nima niti telefona, sva 
morala tja peš in ga našla pri »Hmeza-
dovih« skladiščih. Ko je bilo to mimo. sva 
jo mahnila k občinskemu sanitarnemu in-
špetorju. ki ima svoj urad v Zdravstvenem 
domu. od tam sva šla registrirat nek ra-
čun na oddelek za finance, ki je v prvem 
nadstropju »stare občine«. Občinskega ve-
terinarja sva iskala dalj časa in ga končno 
našla na dvorišču, kjer je osemenjevalna 
postaja, od tam sva morala k referentu za 
kmetijstvo, ki — vsaj takrat je še tako 
bilo — uradu je v drugem nadstropju »nove 
občinen. Oba sva od same utrujenosti ko-

maj še spregovorila kakšno besedo, ko sva 
šla na odsek za zdravstvo in socialno poli-
tiko. ki je v dvoriščnem prizidku »stare 
občine«. Imovinsko-pravni odsek oddelka 
za finance sva našla i' hiši št. 91 in ta-
krat mi je bilo dovolj! V sedmih hišah na 
vseh koncih Žalca sva bila. da sva našla 
teh nekaj naštetih občinskih uradov in še 
ni bilo vse opravljeno, kajti tovarišica je 
morala še na občinski sindikalni svet. na 
zavod za socialno zavarovanje in kaj vem, 
kam še vse. Razložil sem ji, kje je novi 
Hmeljarski dom in nato šel v svoj urad, 
trdno odločen, da predlagam izplačevanje 
terenskega dodatka za vsakega državljana, 
ki se toliko spozna po Žalcu, da vsak čas 
ve. kam se je kateri izmed občinskih ura-
dov preselil, in v kolikor ima toliko teles-
ne kondicije. da se odloči za vodiča! 

Ob tej priliki sem se spomnil, da je nek 
»ljudski pesnik« iz vrst občinskih usluž-
bencev v kroniki ob koncu minulega leta 
zapisal: 

Sedaj vedrimo v sedmih hišah, 
kazal pa na hodnikih ni. 
Selijo nas, kot muc mladiče, 
da res rabili bi vodiče. 

Obljubljeno je, da to ni za vedno, 
ta čas helikopter pa za zvezo bo redno! 

-šk-

Zelo uspelo feruodajalskii akcija na Polzeli 
Uprava Zdravs tvenega doma in k r a -

jevni odbor RK na l^olzeli s ta p r i p r a -
vila dne 28. j a n u a r j a t. 1. na Polzeli 
zelo uspelo k r v o d a j a l s k o akci jo . Ob t e j 
pr i l iki so Polzelani pokaza l i tako me-
ro č loveko l jub j a in socialist ičnega hu-
manizma, da p r i r e d i t e l j i k a j t akega 
s k o r a j niso pr ičakoval i . Izmed 55 pri-
j av l j encev ni izostal niti eden. Iz 
zdravs tvenih raz lc^ov so bili odklo-
n j en i le t r i j e , med tem ko je 52 da ro -
valcev oddalo o k r o g d v a j s e t l i t rov svo-
je n a j d r a g o c e n e j š e tekočine, ki bo v 
kr i t ičn ih s i tuac i jah rešUa p r e n e k a t e r o 
dragoceno ž iv l j en je . Med k r v o d a j a l c i 
so prevladoval i m la j š i l j u d j e — delav-
ci in k m e t j e . Vel ika zasluga za t a k o 

odl ično uspelo h u m a n o akc i jo gre 
u p r a v n i k u /-Uravstvenega doma dr . 
Knezu in p redsedn iku k r a j e v n e g a od-
bora RK tov. K o r b a r j u . 

D n e 11. f e b r u a r j a bo od 7. do 11. u r e 
v Zdravs tvenem domu ponovno krvo-
d a j a l s k a akc i j a za č lane ko lek t iva To-
v a r n e nogavic. Želeti bi bilo, da bi se 
j im pridTuž.ili tudi vsi ostali Polzelani , 
ki še tega niso storili, s a j bi se na ta 
nači'n v s a j v neki mer i oddolžili tudi 
za dragoceno pr idobi tev — za na j so -
clobneje op reml j en i in p red k r a t k i m 
odpr t novi Zdravstveni dom. P r^nr i čan i 
smo, da bo ponovna k r v o d a j a l s k a ak-
c i j a na Polzeli v s a j t ako uspela kot 
j e prva , če je ne bo celo prekos i la . 

Trgovsko podjetje 
»POSTREŽBA« 
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sprejme SKLADIŠČNEGA 
DELAVCA 

Plača po ta r i fnem pravilniki!, 
nas top službe t ako j . 

žena%dom*družina*žena*dom^družina 
m s m i MOTNJE -^RASTOČE DRIŽBEKO ZLO 

Veliko je število in razne so oblLke 
dyiševnih motenj, ki tarejo današnjega 
človeka. Psihiatrija je veda, ki se peča 
z niimi in ki jih skuša po svojih naj-
boljših močeh odpraviti. Med duševni-
mi motnjami naj na prvem mostu ome-
nimo duševne bolezni, ki so danes po 
zaslugi modeme psihiatr.je že v veliki 
meri ozdravljive, seveda le če pride bol-
nik pravočasno do psihiatra in če ima 
le-ta možnost, da ga lahko sprejme v 
bolnišnico. V ustreznih bolnišnicah se 
taki pacienti večinoma kaj hitro po-
mirijo. 

Duševne bolezni, čeprav so pomemb-
ne, pa so vendarle le en sektor pslhi-
atrovega dela. Pečati se mora n. pr. 
•tudi z vprašanjem alkoholizma in to ne 
šele s posledicami te razvade, marveč s 
preprečevanjem, s tako imenovan mi 
mentalno-higienskimi ukrepi. Odveč je 
tu ponovno poudarjati vse zlo alkoho-
lizma, ki se odraža tako v gospodarstvu 
družbe, v ni^an u življenjskega standar-
da, predvsem pa v kvarnem vplivu na 
duševno zdravje naroda, zlasti otrok. 
Razbiti domovi, mlad.nski kriminal in 
prostitucija so često le posledica aiLko-
holi2una. 

Tisto, čemer ljudje pravijo živčnost 
in kar se strokovno imenuje psihoner-
voza, nevrastenlja itd., jemlje psihiatru 
največ časa. Za vsakega takega bolnika 
naj bi imel vsaj dve uri časa tedensko 
za dobo nekaj mesecev. Nevrot ki pol-
nijo ordinacije raznih zdravnikov. Ugo-
tovili so, da so n. pr. v ordinacijah spe-
cialistov za ženske bolezni pacientke do 

50% take, ki imajo v resnici nevrotično 
obolenje, katerega projec ra^o v rodila. 
Podobno je s srčnimi težavami pri in-
ternistu ali z bolečinami v križu pri 
nevrologu. Večinoma najdemo v ozadju 
»živčen« vzrok, duševno tegobo, pretres, 
čustveno krizo, razočaranje ali slabo 
navado in podobno. Navadno šele psi-
hiater prisluhne njihovim težavam, toda 
teh je premalo, tako da še ti ne morejo 
nuditi boln'ku fs tega, kar bi hoteli. 

Nad 40% kriminalcev je duševno 
močno neuravnovešenih osebnosti. V 
časopisju čitamo naslove, kot ^>Družinska 
tragedija zaradi pijače«, »Ps'hopat-po-
žlgalec« itd. Sodišča v vedno večji meri 
zahtevajo mnenje psihiatra kot izve-
denca. Nemogoče je v števUkah izraziti 
vso ogromno izgubo (finančno, materi-
alno 'n moralno), ki jo pK>vzročajo du-
ševne motnje iz dneva v dan. Z uspeš-
nim zdravljenjem in mentalno-higien-
sko dejavnostjo bi lahko močno zmanj-
šale število protldružbenih dejanj. Pre-
prečili bi tudi marsikatero delovno ali 
prometno nesrečo, družinsko tragedijo, 
umor ali samomor, požig itd. 

Tudi v psih atriji velja načelo, da je 
ceneje preprečevati bolezni, kot zdra-
viti. Njena mentalno-hlgienska dejav-
nost posega prav v vse tokove družbe-
nega dogajanja. Zato je psihiatrija v 
bistvu družibena veda in je njena na-
loga in dolžnost, da sodeluje pri ure-
janju najrazličnejših družbenih vpra-
šanj. Vzemimo za primer duševno hi-
gieno našega delovlšča. Včasih zadostu-
je relativno enostaven ukrep ixsihiatra 

ali psihologa, da v kakem podjetju od-
strani vzroke delovne nediscipline in 
poveča delovno storilnost s tem, da ure-
di medsebojne odnose in eventuelne 
čustvene konflikte med osebjem na de-
lovlšču. Psihlatrovo mnenje naj bi če-
šče upoštevali pri odločitvi, ali naj tega 
in tega vzamemo na tako in tako delov-
no mesto. Tam kjer psihiatrična služba 
ni organizirana, utrplmo vse prehude 
izgube v obliki raznih nesreč in social-
nih dajatev. 

Psihiatrična dejavnost, taka kot si jo 
želimo, pa seveda terja najprej organi-
zac jo psihiatrične službe. Potrebne so 
bolnišnice in kadri. Medtem ko je osta-
la medicina v povojnih letih napredo-
vala z velikimi koraki, je ostala psihi-
atrija daleč zadaj. Po zadnji vojni smo 
izgubili bolnišnico v Novem Celju, dve 
v Ljubljani in pK) eno v Gorici in Trstu. 
Prof. dr. Kanoni, šef psihiatrične klini-
ke v Ljubljani, je pred leti' govoril o 
brodolomu psihiatrične službe. Sele zad-
njih nekaj let so bili doseženi pomemb-
ni uspehi. Toda v celjskem okraju, ki 
bi potreboval vsaj 500 psihiatričnih po-
stelj, ni niti ene. Sedanje bolnice za 
duševne bolezni odklanjajo sprejeme 
zaradi prenapodnjenosti. Bolniki ostaja-
jo prepuščeni sami sebi in s svojimi bo-
lezenskimi doživljanji in reagiranji hu-
do motijo normalno življenje svoje oko-
lice. 

Upajmo le, da bodo s pomočjo zainte-
resiranih činiteljev kmalu žaživele psi-
hiatrične ustanove tudi v našem okraju. 

UPRAVNI ODBOR PODJETJA M ^ T N A VRTNARIJA CELJE 
razpisuje za trgovino z zelenjavo in sadjem naslednja delovna 

mesta: 

POSLOVODJA IN RAČUNOVODJA 
Pogoji za poslovodja: Kvalificirani delavec — trgovski pomočnik 
za prodajo sadja in zelenjave ali živil z najmanj 10-letno prakso. 
Pogoji za računovodjo: Srednja strokovna izobrazba ali nižja 
strokovna izobrazba z izpitom. Zaželjena je praksa. V poštev 
pride zaposlitev z nepolnim delovnim časom oz. dodatno delovno 
razmerje. — Nastop službe 1. aprila 1959. Plača po tarifnem pra-
vilniku. Stanovanja ni na razpolago. — Interesenti naj vložijo 
pismene prijave do 10. marca 1959 pri Mestni vrtnariji Celje, 



Prebivalci Anskega vrha hodo 
gradili naprej... 

Prebivalci Anskega vrha na 
področju terena Lisce (Celje) 
so lani začeli popravljati ce-
sto. Okoli 120.000 dinarjev so 
porabili za ta dela od sred-
stev, ki jih je dobil na razpo-
lago krajevni odbor. S tem de-
narjem so uredili klanec pod 
Poženelom in ga deloma tudi 
ublažili. Pri teh delih so pri-
J5)evali okoli 120 prostovoljnih 
ur in nekaj deset ur pri vož-
njah z vpregami. 

Pred kratkim pa je krajevni 
odbor skupaj z odborom SZDL 
terena Lisce sestavil načrt 
krajevnih potreb in del za leto 
1959. Ugotovili so, da akcija v 
lanskem letu ni bila najbolj 
uspešna in da je udeležba pre-
bivalcev bila preslabotna. S 
tem v zvezi so ugotovili tudi 
to, da bi s tem denarjem lah-
ko uredili cesto mnogo dlje v 
hrib, če bi denar porabili pred-
vsem za strokovna dela in ma-
terial, ne pa tudi za navadna 
odkopna in zasipna dela. 

Posledica teh ugotovitev je 
bil sklep, da bo letos treba na-
čin lokalnih komunalnih ureditev izva-
jati na drugačni osnovi. Predvsem so 
ge zedinili, da naj bi dodeljena sred-
stva (le-ta zaenkrat sicer še niso znana) 
koristneje obrnili. Predvsem je treba 
gledati, tako so sklenili, da bo denar 
porabljen le za najnujnejša strokovna 
dela in za potreben material. Vse ostalo 
pa bi uredili s prostovoljnim delom. 

S takim načrtom in predlogom sta 
krajevni odbor in osnovna organizacija 
SZDL stopila pred sestanek vseh pre-
bivalcev Anskega vrha in dela Miklav-
škega hriba, ki je bil v torek v bivši 
restavraciji na Anskem vrhu. Sestanka 
so se udeležili zastopniki domala vseh 
hiš na tem področju. Tu so se temeljito 
pomenili o tem, da lahko od družbe 
pričakujejo pomoč le na ta način, če 
bodo sami po svojih močeh kar se da 
dosti prispevali. Ko je bilo vsem jasno 
za kaj gre, niso veliko ovinkarili. Za-
povrstjo so se priglašali s svojimi ob-
vezami. Nobenega med njimi ni bilo, 
ki bi ne bil pripravljen pomagati po 
svojih močeh. Večinoma vsi so se za-
enkrat obvezali prispevati po 30 pro-
stovoljnih ur, nekateri med njimi tudi 
po petdeset. Na ta način je od razme-
roma malega števila navzočih bilo v 

kratkem času zbranih za nad 500 ur 
obvez. Pričakujejo, da se bodo pri tej 
akciji, ki jo bodo začeli, čim bo vre-
me ugodno, izkazali tudi tisti posest-
niki, ki ne stanujejo na tem področju, 
imajo pa tam gozdove in parcele. Zelo 
so bili zadovoljni, ko so zvedeli, da jim 
bo na pomoč priskočila tudi mladina 
in ostali prebivalci terena Lisce. 

Spričo pripravljenosti terena in če bo 
krajevni odbor dobil tudi primerna de-
narna sredstva, lahko pričakujemo, da 
bo letos, najkasneje pa do konca pri-
hodnjega leta cesta urejena do lovske 
koče. To pa ni samo pridobitev za pre-
bivalce terena samega, temveč za Celje 
na splošno, kajti ta predel je priljub-
l i e n z a t i i r i s t p i n i z l p t n i k p 

Ob pogledu na Anski vrh se oči vsakikrat 
ustavijo na hišici pod velikim drevesom, ki 
je hkrati nekak naravni strelovod. Tokrat 

ta motiv z nekoliko drugačne s t r a n i . . . 

Kulturne novice 
O k r a j n i Svet Svobod in prosve tn ih 

druš tev j e p r i red i l od 26. do 31. j a n u a -
a r j a v Glasbeni šoli v C e l j u zboro-
vodski teča j . 39. uč i te l j ev-zborovodi j 
j e z vso vnemo in resnos t jo sledilo 
p r e d a v a n j e m Radovana Gobca, S lavka 
Mihelčiča, Pe t r a L i p a r j a , Egona Ku-
n e j a in Borisa Fer l inca . T e č a j j e v seh 
pogledih uspel, n a d a l j e v a l pa se bo 
zopet v poletnih poči tnicah. 

V p re t ek l em tednu je tudi vadi l uči-
t e l j sk i pevski zbor ce l j skega o k r a j a , 
ki j e bil u s t anov l j en lani novembra . 
Zbor o rgan izac i j sko še ni u t r j e n in tudi 
moških glasov še p r i m a n j k u j e . Uprav-
ni odbor mora do p r i h o d n j e g a meseca, 
ko bo zopet v a j a ,nadoknadi t i zamu-
jeno. Zbor ko repe t i r a t a tov. Egon Ku-
n e j in Ju rče Vreže, vodi ga pa Boris 
Ferl inc. V p re t ek lem tednu je naš tudi-
ral 8 pesmi. Prvi j avn i nas top bo imel 
na »Dnevu prosve tn ih delavcev«. 

P re t ek lo nede l jo j e imela p iha lna 
godba Tova rne e m a j l i r a n e (p)osode ob-
čni zbor. Godba pod vodstvom S tanka 
P o j a v n i k a lepo n a p r e d u j e . Razvesel j i -
vo j e dejs tvo, da se šola na ce l j sk i 
g lasbeni šoli 7 učencev tega ansambla , 
sami pa j ih v z g a j a j o 12. Za 40. oblet-
nico us tanovi tve KPJ bodo pr i red i l i 
5 samosto jn ih koncer tov doma in d ru -
god. 

V soboto, 7. t. m. lK>mo imeli C e l j a n i 
v gosteh pevce iz K r a n j a , ki bodo na-
stopili ,pod vodstvom P e t r a L i p a r j a z 
moškim, ženskim in mešanim zborom. 
Ker j e ta zbor eden vodilnih v Slove-
ni j i , se obeta C e l j a n o m lep glasbeni 
uči tek . Vstopnice so v p r e d p r o d a j i r 
Glasben i šoli. 

Največ sredstev za družbeno prehrano 
v šostanjshi občini 

Pred dnevi se je zbralo v Šoštanju 50 
delegatov občinskega sindikalnega sveta 
Šoštanj. Po poročilu predsednika se je 
razvila živahna razprava. Izobraževalno 
delo ni bilo v celoti opravljeno, toda ne 
po krivdi vodstva, temveč podružnic. De-
vet predavanj, tridnevni ideološko-politič-
ni seminar in dvodnevni seminar za člane 
delavskih svetov je le nekaj ugotovitev. 
V šolo za delavsko upravljanje na Teharju 
so podružnice poslale 42 svojih članov. 
Od teh samo Rudnik Velenje 20. Osem-
najst mladincev iz rudnika je šlo v se-
minar v Bohinj. Mnoge podružnice pa niso 
poslale niti enega člana v šolo za delavsko 
upravljanje. 

2e iz predsednikovega poročila je bilo 
povzeti, da je ureditev obratov za družbe-
no prehrano v Velenju in Šoštanju nujno 
takoj urediti. Menze v obeh krajih so v 
nehigienskih prostorih, s kalorično nizko 
vrednostjo. Razprava sama je ponovno po-
trdila, da je to vprašanje treba takoj re-
šiti. Predlog, da bi v Velenju uredili cen-
tralni obrat za družbeno prehrano, ni slab. 
Prav tako je treba misliti na ustanavljanje 

uslužnostnih servisov v obeh večjih krajih. 
Zato naj bi sklad skupne uporabe, ki bo v 
tej občini znašal približno 182 milijonov 
din, uporabili prvenstveno za ureditev 
obratov družbene prehrane in ustanavlja-
nje uslužnostnih servisov. 

Občina bo ves svoj investicijski sklad v 
višini 34 milijonov uporabila za dvig obrti 
in gostinstva, kar je trenutno najbolj pe-
reče v občini, predvsem pa v Velenju. Le-
tos bo v šoštanjski občini 941 milijonov 
negospodarskih investicij. Kar 560 milijo-
nov bo uporabljenih za gradnjo stanovanj. 
Vse to so lepe številke. Ob njih pa čaka 
veliko dela sindikalne podružnice. Njihova 
skrb bo, da bodo vsa sredstva, s katerimi 
bodo podjetja razpolagala, pravilno razde-
ljena in namenjena za najbolj pereče pro-
bleme, ki neposredno zadevajo proizva-
jalca. Zato je zbor sklenil, da bo dve tre-
tjini sklada za skupno uporabo namenil 
prvenstveno za obrate družbene prehrane, 
da bo sodeloval z zbori proizvajalcev, po-
svečal vso skrb izobraževanju in razširil 
predvsem področje kulture in športa z med-
sebojnimi tekmovanji kolektivov. 

Uspehi planinske skupine ..Emoll" v [elju 
Pred dnevi so se sestali člani planinske 

skupine v Tovarni emajlirane posode v 
Celju, da pregledajo svoje delo v pretek-
lem letu in si določijo smernice za bodoče 
delo. Za to priložnost so v lepo urejeni 
veži pred veliko dvorano upravnega po-
slopja uredili skrbno zbrano planinsko raz-

stavo, ki je prikazala opremo planinca in 
alpinista, reševalne priprave, fotografijo, 
transverzalo in planinsko literaturo, ki jo 
ima skupina v svoji lastni knjižnici, eno 
vitrino planinske literature pa ji je za raz-
stavo zbrala Studijska knjižnica v Celju. 
Lep del razstave je bil posvečen spominom 
na ture, ki so jih v preteklih letih naredili 
člani delovnega kolektiva TEP po domačih 
in tujih gorah. 

Na občni zbor skupine je prišlo čez sto 
članov, večji del mladine. Najprej so si 
ogledali razstavo, nato pa poslušali poro-
čilo predsednika skupine tov. Sveta, ki je 
poročal o društvenem delovanju in posebej 
poudaril razumevanje, ki ga kaže upravni 
odbor tovarne za planinsko skupino. Po 
poročilih so se člani pogovorili predvsem 
o izletih, ki jih bodo v letošnjem letu na-
redili in o sodelovanju s PD Celje, pred-
vsem pri mladinskem odseku. Sklenili so 
tudi, da se bodo udeležili pohoda po poti 
XIV. divizije, ki ga bo priredilo PD Celje 
v proslavo 40-letnice KPJ. Občni zbor sku-
pine je pozdravil tudi predsednik PD Celje 
tov. Orel in emajlircem čestital k razstavi 
in k delovanju ter omenil ozko sodelovanje 
med planinstvom in delavskim gibanjem v 
prejšnjih časih, obenem pa športno vred-
nost planinstva posebno za ljudi, ki so po 
svojem poklicu vezani na industrijsko pro-
izvodnjo. 

Uspefo delo Ljudske univerze v Žalcu 
Minulo jesen j e komis i j a za izobra-

ž e v a n j e p r i občinskem svetu Svobod 
in prosvetn ih d ruš tev v t esnem sode-
l o v a n j u s svetom za k u l t u r o in pro-
sveto p r i ObLO v Žalcu us tanovi la 
l j u d s k o univerzo z las tn imi p redava -
te l j i . P r e d a v a n j a se v r še vsak pe t ek 
ob ipopoldnevih ali pa zvečer ob zelo 
lepi udeležbi d ržav l j anov . Mimo jubi -
l e jn ih tem v o k v i r u pros lave 40. ob-
letnice SKJ z a j e m a j o p r e d a v a n j a peda-

goško-vzgojne, zgodovinske, p r i rodo-
slovne, zdravs tvene , gospodarske, po-
top ' sne in d ruge teme, ki j ih p r edava -
t e l j i večidel s p r e m l j a j o z diafi lmi. Na 
ta način se j e že do s e d a j zvrst i lo po 
raznih k r a j i h k o m u n e nad t r idese t do-
b ro ob iskan ih p r e d a v a n j , p r e d v i d e n i h 
pa j ih j e v t e j sezoni v s a j do štiri-
k r a t toliko. Razen tega redno d e l u j e 
T občini za i zob raževan je k m e č k e mla-
dine n e k a j KG šol, te dni pa začne T 
Grižah delovati p r v a večerna šola, r 
ka te r i si bodo naši delovni l j u d j e , k i 
z rednim šo lan jem tega niso mogli do-
seči, pridobil i v dveh letih z n a n j e p r e j -
šn j ih št ir ih razredov n i ž j e g imnazi je . 
S ^ i h o d n j i m šolskim letom bodo za-
čele t ake šole delovati tudi T P rebo ldu , 
na Vranskem, v Polzela in Žalcu. 

Uspel občni zbor Občinskega 
odbora ZB v Žalcu 

V nedel jo , dne 1. f e b r u a r j a j e bil v 
Žalcu dobro obiskan redni letni občni 
zbor obč inskega odbo ra ZB za žalsko 
občino. Med n a j v a ž n e j š e sklepe, ki so 
bili na zboru spre je t i , sodi vsekakor 
sklep, da bodo organiz i ra l i v okv i ru 
pros lav 40. obletnice KPJ množične 

pa r t i z anske pohode na Dobrov l j e , r 
zibelko par t i zans tva na š t a j e r s k e m , in 
na Šmigovo zidanico, k j e r je bila p r e d 
vo jno znana kon fe r enca KPS, k a t e r e se 
j e udeleži l tudi tovar iš Tito. Nič m a n j 
važen pa ni sklep, da bodo v l e to šn j em 
prazn ičnem letu. n a j k a s n e j e do jeseni , 
dokončno vendar l e spisali in ured i l i 
vse k r a j e v n e k ron ike iz NOB z vsem 
p r ipada joč imi dokumen tac i j ami , kot so 
n. pr . ž iv l jeniepis i in slike padl ih bor-
cev in žr tev fašis t ičnega nas i l j a . 

V^SIovenskih Konjicah se pripravljajo 
na proslavo krajevnega praznika 

Organizacija ZB v Slov. Konjicah je že 
pričela s pripravami za proslavo krajev-
nega praznika, ki bo 12. februarja, to je 
na obletnico obešanja talcev na Franko-
lovem. Praznovanje se bo pričelo že dan 

Š T U D I J K O N G R E S N E G A 
G R A D I V A v K O N J I C A H 

Osnovne organizacije ZKS v konjiški ob-
čini so pričele z načrtnim študijem kon-
gresnega gradiva iz VII. kongresa ZKJ. 
Redni študijski sestanki po organizacijah 
so vsakih štirinajst dni, tako da bodo ce-
lotni material predelali do konca junija. 
Organizacijam pri študiju pomagajo člani 
občinskega komiteja ter predavateljski ak-
tiv, ki obiskuje poseben seminar pri občin-
skem komiteju ZKS. 

prej z gostovanjem celjskega gledališča v 
kulturnem domu. V jstih prostorih bo na 
sam praznik otvoritev razstave" iz NOB, 
v kateri bo prikazanih vrsto slik iz borb 
in različnih akcij na pohorskem področju. 
Isti dan dopoldne ob 9. uri bo žalna ko-
memoracija na grobovih talcev na Fran-
kolovem, zatem pa pogostitev svojcev pad-
lih talcev. Poleg tega je v programu še, 
da bodo v teh dneh okoli praznika pred-
vajali nekatere domače filme. 

M L A D I N S K A O R G A N I Z A C I J A 
V Š M A R J U 

Končno se je šmarska mladina ponovno 
oblikovala v osnovno mladinsko organiza-
cijo. V sredo so imeli občni zbor, ki je 
uspel. Sklenili so, da se bodo zbirali ob 
sredah, ko bi imeli tudi različna predava-
nja. Najprej bi radi zvedeli nekaj najzna-
čilnejših dogodkov iz zgodovine SKOJ. 
Organizirali bodo tudi plesne vaje in tesno 
sodelovali s prosvetnim društvom. 

kronika nesreč 
Ivan Pozder iz Bndis lavca pri Varaždina in 

S lavko Moškotevc iz Grobelna sta se pretekl i 
četrtek z motorjem vozi la po cest i skozi 
Ostrožno pri Ce l jn . Med vožnjo sta z vso s i lo 
zadela v e lektr ični drog. Moškotevc j e obležal 
Da mestu mrtev, Pozderja pa so prepe l ja l i T 
bolnišnico. 

12 letni Vladimir Brodej iz Vitanja j e 
vtakni l l evo roko v s lamoreznico, ki mn j o ja 
poškodovala v zapest ju . 

Ivana Verk iz Stranja so našl i poškodova-
nega v nezavest i v obcestnem jarku . Prepe-
l ja l i so ga v bolnišnico. 

V pretepu j e bil z nožem zaboden v prša 
Ludvik Matko iz Tržišča pri Rogaški Slatini . 

Pri padcu so si zlomili nogo: posestnik Ivan 
Logarič iz Brezna pri Podčetrtku, Dominik 
Zdolšek iz Ostrožnega pri Ponikvi in Stanko 
Goršek iz Migojnic pri Grižab, ki j e padel 
a drevesa . 

Ivan Vodovnik iz Kasar pri Petrovčah j e 
padel dva metra g loboko in dobil t ež je po-
škodbe po glavi . 

Poškodbe v ko lkn j e dobi l pri d e l a • rnd-
• i k u Franc Božič iz Žalca. 

c e l j s k i t r g 
(Cene v ok lepaju v e l j a j o za social ist ični sektor) 

Krompir 18 (18), čebula 70 (—), ohrovt 
nO), z e l j e sveže 3t (30), f ižol v. 70—80 (70), 
f ižol n. 50—55, solata (100), špinača 200, cveta-
i a (8i), j ed . korenček 15—30 (30), petrš i l j 60 
(50), koleraba (3«), pesa r. 28 (28), lesen 17« 
(170), k is lo z e l j e 45 (40), kis la repa 22, pori 4« 
(40), hruške 70, j abo lke 2 t - 3 t (25) grozdje 
(160), l imone (28t), orehi cel i 120, jedrca 420— 
450, mleko 35, maslo 500, smetana 240, skuta 
150, ja jca 16—18. perutnina 450—650, date l jn i 
(60), zav. f ige »nhe (220-240), s l ive suhe (250), 
rozine (540), orašidi (450), n o t o v i l e c 200, hren 

15». 

gibanje prebivalstva 
Y času od 24. do 31. januarja 1959 j e bi l* 

rojenih: 23 dečkov in 21 dekl ic . 
P o r o č i l i s o s e : 
Pav le Tizmonar, e lektr ičar iz Ve lenja in Je-

romina Špital , trgovska pomočnica iz Pes jega . 
Štefan Mlinarič, uč i te l j in Štefani ja Golob, 
uč i te l j ica , oba iz D e k l e ž o v j a . Janez Kovač, 
po l j ede l ec iz Šmartna v Rožni dolini in Terez i ja 
Kranjc, po l j ede lka iz Rožnega vrha. Stanis lav 
Cafuta , vodovod, instalater iz Ce l ja In Ana 
Rajh, š tudentka iz Brodnic. Jožef Debe lak , 
mizar, pomočnik iz Ce l ja in Jožefa Dobro-
t inšek, pom. de lavka iz Trnove l j . Friderik 
Meško, krojaški pomočnik in Jožefa Veternik, 
trg. pomočnica, oba iz Ce l ja . Alojz i j Rak, ko-
v inopleskar in Dragica Popovič, trg. pomoč-
nica, oba iz Cel ja . Franc Jesenek, poljski de-
lavec iz Marija Dobja in Ana Kodela, po l j ska 
de lavka iz Ce l ja . Franc Goranc, rudar in Vil-
helmina Urankar, š iv i l j ska pomočnica, oba iz 
Kisovca. Štefan Gajšek . topi lec iz Vrbna in 
Marija Arzenšek, de lavka iz Prožinske vasi . 
Franc Sajovic , de lavec in Ivana Zabukovšek, 
pom. de lavka iz Slane. Franc Ograjšek , mizar, 
pomočnik iz Šmartna v R. d. in jdarija Pod-
javoršek , po l j ede lka iz Brezove . 

U m r l i : 
Jožef Mastnak, kmetovalec iz Bodreža, star 

55 let. Kari Lun, upokojenec iz Ratanske vasi , 
star 85 let . Jožef Jagodic, kmetovalec iz Turna, 
star 58 let. Jožef Kolar, otrok iz Šentvida pri 
Planini , star 7 dni. Vincenc Razpet, de lavec iz 
Prekorja, star 31 let. Milena Laznik, otrok iz 
Hrastnika, stara 4 mesece . Marija Kopitler, 
otrok iz Gotove l j , stara 4 leta. Katarina Kra-
mer, gospodinja iz Šent jurja pri Cel ju , stara 
48 let. Stanislav Moškotevc , po l jede lec iz Šent-
vida pri Grobelnem, star 34 let . 

O N A L O G A H K M E T I J S T V A 
R A Z P R A V L J A J O 

Člani zadružnega sveta pri Kmetijski za-
drugi v Slov. Konjicah imajo redno vsak 
petek sestanek, na katerem razpravljajo o 
nalogah, ki jih morajo opravljati kot člani 
tega novega organa. Znani zadružni in 
kmetijski strokovnjaki jim ob tej priliki 
pojasnjujejo različna vprašanja s področja 
dela zadrug in kmetijstva. Udeležba na 
teh sestankih je dobra, kar kaže na zani-
manje članov zadružnega sveta, da si pri-
dobe potrebno znanje za vodenje in uprav-
ljanje zadruge. 

15 L E T - P O M E M B N A OBLETNICA 
Letos 22. februarja bo poteklo petnajst 

let, odkar je padel v Zavodnji nad Šošta-
njem, zadet od sovražnikove puške, parti-
zanski pesnik Karel Destovnik-Kajuh. V 
Šoštanju se na ta dogodek skrbno priprav-
ljajo. Med drugim bodo izvedli tudi ko-
memoracijo s Kajuhovimi verzi. 

P R V I V CELJSKEM O K R A J U 
V velenjsko gasilsko društvo je včlanje-

nih 75 članov: dve moški desetini, ženska 
in pionirska. Vsi so opravili 1710 ur s 43 
suhimi vajami. Pionirji so prav tako imeli 
30 vaj in se vadili z malim orodjem. Lani 
je to društvo proslavljalo 60-letnico obsto-
ja in za delo prejelo od okrajne gasilske 
zveze motorno brizgalno. Pri republiškem 
tekmovanju prostovoljnih gasilskih dru-
štev so velenjski gasilci lani zasedli prvo 
mesto v celjskem okraju. 

Letos bodo posvetili vso skrb vključe-
vanju mladine v gasilce in zgradili v Pod-
kraju pri Velenju rezervoar za vodo, ki ga 
bodo uporabljali za primer požarov. Lani 
so pogasili sedem požarov in tako obva-
rovali več milijonsko vredno^st. 

316 S T A N O V A N J BODO ZGRADILI 
Letos bodo v šoštanjski občini zgradili 

316 stanovanj. Od teh bo 262 zgrajenih v 
Velenju. Na novo bodo pričeli graditi le 
36 stanovanj. V glavnem bodo vsa stano-
vanja, ki so jih pričeli graditi preteklo 
leto, letos dovršili. 

U S P E L O G O S T O V A N J E 
Z Rdečo kapico so preteklo soboto gosto-

vali Mežičani v Velenju. Predstava je bila 
pravi užitek za mlado in staro ter je le 
škoda, da niso igrice uprizorili vsaj dva-
krat za mladino. 

Nekaj iz nove Šmarjete 
Čeprav je nova Smarjeta nekaj sto 

metrov od Mariborske ceste, jo ven-
darle malokateri Celjan pozna. In 
vendar je tukaj preko dvajset hišic, 
kjer stanuje kar lepo število delavcev 
in nameščencev, ki so vsi zaposleni v 
celjski industriji. Za vse te ljudi je ve-

lika nevšečnost cesta, ki vodi od nase-
lja do glavne ceste. Sicer pa cesta ni 
pravi izraz, kajti ta stvar ni prav nič 
podobna cesti, ampak sliči veliko bolj 
na kolovoz nekje v Haloških hribih, 
posebno ko se začne deževje in sneg. 
Pešec je prisiljen gaziti do gležnjev po'̂  
blatu .in brozgi. Cesta ni v takšnem' 
stanju po zaslugi vaščanoV, ki tu sta-
nujejo, ampak gre levji delež na račun 
kmetov, ki imajo tam svoja polja, po-
sebno pa tistih, ki izkoriščajo tamkajš-
nji industrijski posel in v vsakem vre-
menu pridno vozijo težko naložene vo-
zove. Nifiče pa je ne popravlja, čeprav 
bi bila to njihova dolžnost. 

Zato ni čudno, da so se prebivalci 
tega naselja s tolikšnim veseljem od-
zvali vabilu SZDL in prijeli za lopate. 
S skupnim delom so nasuli ozko stezo 
ob robu ceste, ker za vso širino ceste 
nimajo materiala in sredstev. Tako so 
napravili zasilno stezo, po kateri se 
vsaj delno ogneš blatni kaluži. B. A. 

»SAVINJSKI ZBORNIK« V TISKU 
Že d a l j časa n a j a v l j e n i »Savinjsk i 

zbornik«, ki bi mora l iziti že konec 
l anskega leta. bodo začeli iz t ehničn ih 
vzrokov v Ce l j sk i t i skarn i stavit i šele 
T začetku f e b r u a r j a in bo p redv idoma 
dot iskan do 1. m a j a t. 1. Pr i zbo rn iku 
sode lu j e pe t indva j se t a v t o r j e v iz pod-
roč ja zgodovine, knj iževnos t i , geogra-
f i je , e tnogra f i j e . a rheo log i je in gospo-
dars tva . Zbornik bo vseboval o k r o g 
dva j se t t iskovnih pol in bo bogato ilu-
s t r i ran . Nabavi t i ga bo moč v sub-
skriipciji, po izidu pa tudi na k n j i ž n e m 
t rgu . 

„Repi" še niso pozabljeni... 

Medvojni in povojni sistem »repov« pred trgovinami je sicer močno po-
jenial . Vrste vidimo samo še ob sobotah v pekarnah, mesarijah in 
delikatesnih trgovinah. Toda ti repi se ovijajo v prodajalnah samih 
in le malokdaj se zadnji konec vrste čakajočih ljudi pojavi tudi s k o « 
vrata na ulice. Preteklo nedeljo, ko je spet zapadlo malo snega, pa je 
bila pred kino »Metropol« neverjetno dolga vrsta. »Pevec iz Mehike« je 
prisilil vnete kinoobiskovalce na čakanie v repu na snegu in mrazu. 
Vrsta je pred poldnem segala od vhodnih vrat pa za vogal palače Ko-
munalne banke. Tudi pred pisarno Olepševalnega dru.Sfva je bila baje 
taka vrsta, da še dolsro ne. l a m so prodaja!: -"stopnice za maškarado . . . 
Simbol »repov« se j e od masla, mesa in kruha presein aa :rabavno plat-
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Ob ID-Ietnici Partizanske organizacije 
V prostor ih OLO C e l j e j e bila v soboto raz-

š i r j e n a s e j a UO o k r a j n e z v e z e Part izana C e l j e , 
k i so se j e poleg preds tavn ikov druš tev s tere-
na ude lež i l i š e tov. Franc Simonič , s ekre tar OK 
ZKS, tov. Miran C v e n k , podpredsednik O L O 
C e l j e , tov. Knafe lc , predsednik OK LMS. tov . 
S k e r l Stane , predsednik k o m i s i j e za d r u ž b e n e 
o r g a n i z a c i j e pri OO SZDL, lov . Janez Stojko-
vič, predsednik OSZ, preds tavn ik i o k r a j n e g a in 
obč insk ih sve tov za t e l e s n o vzgojo . 

Uvodoma j e tov. Franc Vitanc orisal razvo jno 
pot par t i zanske o r g a n i z a c i j e v c e l j s k e m o k r a j u , 
k i j e v zadnjem d e s e t l e t j u oprav i la pomembno 
d e l o pri razvoju t e l e s n e v z g o j e . 2 e v prv ih 
povojn ih le t ih j e mladina z n a v d u š e n j e m vsto-
pala v druš tva za t e l e sno vzgojo , s prosto-
v o l j n i m i akc i jami pomagala pri gradnj i o b j e k -
tov, s e šo la la v ustreznih prednjašk ih t eča j ih 
in p r e k o raznih obl ik t e l e s n e v z g o j e (nastopi , 
a k a d e m i j e , t e k m o v a n j a , iz let i itd.) izražala prl-

dobi tve na t em področju . V zadnjem d e s e t l e t j u , 
ko j e o r g a n i z a c i j a prevze la naziv Part izon, 
se j e n j e n o področ je de la še bo l j razš ir i lo in 
j e dobi lo tudi v e č j i družbeni pomen. Organi -
zac i ja se j e v s e l e j razv i ja la v sk ladu z našo 
družbo, p r e v z e m a l a naše odgovorne v z g o j n e in 
i zobrazbene na loge in s tem pr i speva la pri 
soc ia l i s t i čn i vzgoj i mladega rodu. Kl jub do-
ločen im uspehom pa tudi ni m a n j k a l o s labost i . 
V l e tu 1957 Je organ izac i ja Part izan š te la v 34 
druš tv ih 4.392 a k t i v n e g a č lans tva s 16 pred-
n j a k i in 54 v a d i t e l j i brez us treznega naz iva . 
Po s p r e j e t j u o k r a j n e g a d r u ž b e n e g a p lana smo 
s p r e j e l i v e l i k e o b v e z e pri n a d a l j n j e m razvoju 
n a š e o r g a n i z a c i j e — p o v e č a n j e č lans tva za 
50 %, s trokovnih kadrov za 500 %, š t ev i lo os-
novnih o r g a n i z a c i j pa za 35 %. Te o b v e z e iz-
p o l n j u j e m o v s k l a d u s p e r s p e k t i v n i m razvojem 
o k r a j a . D a n e s š t e j e organizac i ja p r e k o 5.300 
a k t i v n e g a č lans tva v 36 društv ih , us treznih 
p r e d n j a k o v in p r e d n j a k i n j 11. in III. razreda 
se j e zv i ša lo na 80, prav to l iko pa imamo tudi 
v a d i t e l j e v pr ipravn ikov . Ras te jo novi o b j e k t i 
po v s e m o k r a j u , v s e v e č j e j e š t ev i lo nastopov, 
a k a d e m i j , t e č a j e v in t e k m o v a n j . Spričo po-
g o j e v in možnost i , ki j ih imamo, pa ne moremo 
biti povsem zadovo l jn i s s edanj im s tan jem. Še 
j e vrs ta k r a j e v , k j e r ni organ izac i j e Part izan, 
v druš tv ih j e p r e m a j h n o š t ev i lo k m e č k e in 
d e l a v s k e mladine , n iso povsem izkor i ščene raz-
l i čne možnost i in o b l i k e t e l e s n e vadbe , ki bi 
zadovo l j i l e mladino in os ta le d r ž a v l j a n e . Parti-
zan j e v s e l e j v z a d n j e m obdobju na le te l na 
polno r a z u m e v a n j e naše družbe , z last i ZK in 
SZDL k a k o r tudi us trezn ih ob las tn ih organov 
pri p r e m a g o v a n j u svo j ih težav in nalog. Iz-
d a t n e j š e s o d e l o v a n j e z vsemi družben imi s i lami 
pa so v bodočnost i tudi porok, da bo možno 
tudi na področ ju t e l e s n e k u l t u r e dosegat i š e 
l e p š e rezu l ta te . 

VSE ORGANIZACIJE SO NAM E N A K O VAŽNE! 
Tovar i š Franc S imonič j e i z reke l pri-

z n a n j e v s e m part izanskim d e l a v c e m v c e l j s k e m 
o k r a j u in p o h v a l o za n j ihovo d o s e d a n j e de lo . 
Na tem področju pa nas še č a k a j o odgovorne 
na loge ! ZK in SZDL c e l j s k e g a o k r a j a sta bil i 
v s e l e j pobornika za čim v e č j i razmah t e l e s n e 
v z g o j e v okra ju , v e n d a r spr ičo odgovornih na-
log na drugih področj ih smo bili preobreme-
njen i , da bi v i zdatnejš i meri pomagal i parti-
zanski in športni organ izac i j i pr p r e m a g o v a n j a 
n jhovh težav . D e l a z roko v roki ni b i lo in 
tudi v tem j e iskat i vzroke za d o l o č e n e s la-
bost i . S ta t i s t ika o č lans tvu nam kaže , da j e 
treba spremeni t i soc ia lno s t rukturo č lans tva 
v b l ižnj i bodočnost i in da mora ena g l a v n i h 
nalog par t i zanske o r g a n i z a c i j e biti pr i t egn i tev 
d e l a v s k e in k m e č k e mlad ine v vrs te a k t i v n e g a 
č lans tva . Pred nami imamo še odgovorne na-
loge v gospodars tvu , še p o s e b e j v k m e t i j s t v u . 
Pri i z p o l n j e v a n j u teh nalog nam l a h k o Par-
tizan v mnogočem pomaga . D r u š t v a Part izan 
so l a h k o n a j b o l j š a šo la za vzgo jo mladih kad-
rov, v t e j sredini l ahko mladi č lovek raste , s e 
f i z i čno krepi in pr iprav l ja za prevzem drug ih 
odgovorn ih nalog v naši družbi . Še p r e d v s e m 
v e l j a ta ugotov i tev za našo k m e č k o mladino . 
O r g a n i z a c i j a Part izana l a h k o že po prirodi d e l a 
na povsem nepr i s i l j en i način združuje k m e č k o 
mladino, j o u s m e r j a in p o v e z u j e s po l i t i čn imi 
organ izac i jami na terenu . Mi moramo k m e č k o 
mladino pridobit i za s o d o b n e j š e o b l i k e kme-
t i j s k e pro i zvodnje , za mehan izac i jo , ker bomo 
s tem doseg l i v e č j e dohodke , več j i s tandard. 
Zato moramo v bodoče skrbet i za v e č j o š ir ino 
pri tem de lu , i skat i novih poti in novih pri-
j e m o v . Leto 1959 n a j pomeni pre lomnico v na-
šem d e l u . S konkre tn imi programi, s s k u p n i m i 
nastojii in s k u p n i m de lom bo treba pris topit i 
k r e š e v a n j u posamezn ih nalog . Mi p o t r e b u j e m o 
sposoben mlad rod, ki s e bo vrašča l v naše 
organe d r u ž b e n e g a u p r a v l j a n j a , ker bomo le s 
tem h i t r e j e gradi l i soc ia l i zem. Zato so nam vse 
o r g a n i z a c i j e , ki s k r b e za v z g o j o našega rodu, 
e n a k o v a ž n e ! 

KOMUNE - B O D O Č A SREDIŠČA TELESNE 
KULTURE 

V n a d a l j e v a n j u s l a v n o s t n e s e j e so port izanski 
o r g a n i z a c i j i i zrekl i č e s t i t k e in pr iznanja tov. 
Miran C v e n k v imenu OLO C e l j e , tov Franček 
K n a f e l c v imenu OK LMS in tov. Janez Stoj-
kov i č v i m e n u OSZ, nakar j e tov. Jože Ančik 
seznan i l u d e l e ž e n c e o sk l ep ih j u g o s l o v a n s k e g a 
k o n g r e s a t e l e s n e ku l ture . Poudari l j e , da se 
mora tudi part i zanska organ izac i ja boriti za 
v e č j e v r e d n o t e n j e š o l s k e t e l e s n e v z g o j e , ki 

p r e h a j a s e d a j v prvi plan v naši t e l e sn i kul -
turi . Na področju k o m u n pa se morajo vsa 
t e l e s n o v z g o j n a in športna društva povezovat i 
v e n o t n e m v o d s t v e n e m organu . Komune mo-
ra jo postat i nosi lc i v s e g a t e l e s n o v z g o j n e g a živ-
l j e n j a na n j i h o v e m področju , pobudnik i usta-
n a v l j a n j a novih druš tev , u s m e r j e v a l c i t ekmo-
vanj , nastopov in a k a d e m i j , propagande , gra-
d e n j novih o b j e k t o v in podobnih nalog. Te 
n a l o g e mora jo nase prevze t i o b č i n s k e z v e z e 
Part izana. Na sedežu okraja naj bi okra jna 
zveza Part izan s k u p n o z o k r a j n o športno zvezo 
dobi la enoten organ, ki bi ga vodi l koordina-
c i j sk i udiiur. V vodstvu k o o r d i n a c i j s k e g a od-
bora bi naj bili n a j o d g o v o r n e j š i funkc ionar j i 
iz obeh okra jn ih odborov . Le na ta način bi 
l a h k o razv i ja l i bodoče d e l o na tem področju 
po enotnem konceptu , enotno tudi po ide jn ih 
osnovah . V letu 1959 bi ob konkretn ih pro-
gramih de la ta enotnos t in povezanos t tudi z 

drug imi sorodnimi i n po l i t i čn imi organ izac i jami 
dobi la izraza tudi v s k u p n i h pros lavah -lO-letni-
ce KPJ in SKOJ. 

Tov. S to jkov i č j e v razpravi poudari l nujnos t 
p o v e z o v a n j a Part izana s športnimi organizac i -
jami v k o m u n a h . D a n e s so komune o d g o v o r n e 
za vso d e j a v n o s t , k i s e o d v i j a v n j i h o v e m po-
dročju , tako tudi za t e l e s n o vzgojo in šport . 
O k r a j n a športna z v e z a nima ob s e d a n j e m sta-
nju n ikakršn ih n a m e n o v na p o d e ž e l j u ustanav-
l ja t i posebna športna društva , ker j e druš tev 
v posamezn ih kra j ih že itak preveč . PARTI-
ZANSKA organ izac i ja bi morala prevzet i nase 
tudi skrb in o b v e z o za r a z v i j a n j e športne ak-
t ivnost i . N j e n a naloga bi bila tudi za v z g o j o 
• s t r e ž n i h i n š t r u k t o r j e v , ki bi mladini l a h k o 
posredova l i v spec ia ln i vadbi i z k u š n j e iz šport-
nega področja . S k r a j n i čas j e že , da prene-
hamo s centra l i s t i čn im v o d e n j e m naše t e l e s n e 
ku l ture . To v e l j a tudi za področ je okra ja , k j e r 
j e treba ukini t i v se podzveze , o k r a j n o z v e z o 
Part izan in o k r a j n o špor tno zvezo pa združit i 
• eno ten organ. Tež i š če de la j e zato treba pre-
nest i na komune , povsod ustanovi t i o b č i n s k e 
z v e z e za t e l e s n o v z g o j o in šport ter j ih uspo-
sobit i T r a z v i j a n j e t e akt ivnos t i . 

O ZAKLJUČKIH K O N F E R E N C E 

Pisal i bi l a h k o še o vrst i n d e l e ž e n c e v , k i so 
pr i speva l i s v o j d e l e ž k bogat i in plodni raz-
pravi , ker so n j i h o v e razprave se s tavn i de l 
z a k l j u č k o v , zato l e i z v l e č e k o z a k l j u č k u te 
k o n f e r e n c e : 

— druš tven i občni zbori par t i zansk ih druš tev 
bodo v l e t o š n j e m le tu v duhu pros lav 40-let-
n ice KPJ in SKOJ-a k a k o r vsa osta la druš tvena 
d e j a v n o s t i . Č lans tvo n a j se s e z n a n j a z zgodo-
v ino Part i j e , n j e n o v logo, n j e e n i m de lom in 
žrvtam, ki j ih j e dopr ines la v tem ob-
dobju , z last i š e v revo luc i j i , in j e omogoči la , 
da smo si us tanovi l i to kar d a n e s imamo. Te 
p r o s l a v e bodo dob i l e na j l epš i okvir , če bodo 
društva s svo j im načrtnim de lom pomnoži la 
s \ o i e vrs te z novimi s tot inami pr ipadnikov , č e 
bodo i zbo l j ša la metodo s v o j e g a de la , razš ir i la 
v s e b i n s k o plat d e l a in razv i ja la zdrav tekmo-
va ln i s i s tem in program. 

— v m e s e c u f e b r u a r j u j e treba pr is topi t i 
k formiranju obč insk ih zvez Part izana v v s e h 
obč inah o k r a j a , ki bodo prevze la vso skrb za 
r a z v o j t e l e s n e v z g o j e na področju komun. 

— v mesecu f e b r u a r j u j e treba izvršit i zbl i -
ž a n j e obeh o k r a j n i h vodstvenih organov Par-
t izana in o k r a j n e športne z v e z e ter j ih pove-
zat i s k o o r d i n a c i j s k i m odborom in sode lova-
n j e m v skupnih komis i jah za v z g o j o kadrov , 
propagande , g r a d n j e , t e k m o v a n j a in os ta le 
pr i red i tve . 

— o b č i n s k e z v e z e Part izana morajo v le toš-
n j e m letu s k u p n o z drugimi obč insk imi orga-
n izac i jami skrbe t i za razš ir i tev o r g a n i z a c i j e 
Part izan na vas in indus tr i j ska n a s e l j a . 

— organ izac i ja Part izan se naj v e s t n o pri-
p r a v l j a na ude l ežbo na z v e z n e m z le tu v Beo-
gradu . Te pr iprave v nobenem pr imeru ne 
s m e j o ovirat i r ednega de la druš tev , pač pa n a j 
s l u ž i j o več j i mobi l i zac i j i č lans tva , pestr im ob-
l ikam d r u š t v e n e vadbe , pr ipravam za t ekmo-
v a n j a itd. 

— vsa društva Part izan n a j se v l e t o š n j e m 
le tu u d e l e ž e pohoda >Ob žici okupirane Ljub-
l jane« , pros tovo l jn ih a k c i j pri gradnj i pre-
prost ih igrišč in t e lovadišč , skrbe za čim do-
s t o j n e j š o i zvedbo š t a f e t e mladost i in kar naj -
s v e č a n e j š o p r a z n o v a n j e D n e v a mladost i . 

Pogled na de l u d e l e ž e n c e v občnega zbora s p r e d s t a v n i k i d r u ž b e n i h o r g a n i z a c i j in t e l e sno-
v z g o j n i h druš tev v o s p r e d j u . 

CELJSKI TEDNIK — IZDAJA 
OKRAJNI ODBOR SZDL V CE-
LJU — UREJUJE UREDNIŠKI 
ODBOR — ODGOVORNI URED-
NIK TONE MASLO — URED-
NIŠTVO IN U P R A V A : CELJR, 
TITOV TRG 3 — POSTNI PRE-
D A L 16 — TEL. UREDNIŠTVA 
24-23, U P R A V E IN OGLASNEGA 
ODDELKA 25-23 — TEKOCi RA-
CUN 603-11-606-1/3-266 PRI ME-
STNI HRANILNICI V CELJU — 
IZHAJA VSAK PETEK — LET-
NA NAROČNINA 500 DIN POL-
LETNA 250 DIN, ČETRTLETNA 
125 DIN — . ROKOPISOV NE 
VRAČAMO — TISKA CELJSKA 

T I S K A R N A V CELJU 

Ob občnem zboru TVD Partizan 
Celje-Gaber je 

O b č n i zbor p a r t i z a n s k e g a društva Ce l j e— 
G a b e r j e sm(f g l e d e na d o s e ž e n o drugo mes to 
v pred lanskem t e k m o v a n j u za pokal L j u d s k e 
prav ice pr ičakova l i d o k a j nestrpno. Vendar 
druš tvu le tos ni uspe lo ponovit i tega uspeha 
ter se uvrst i t i na v i d n e j š e mesto v republ-
škem meri lu . Člani meni jo , da temu ni k r i ' o 
s l abše d e l o ampak predvsem to, da so bMi 
merodajn i č in i te l j i in tudi javnost premalo ob-
v e š č e n i o d e l o v a n j u društva . Kot dokaz ira-
v a j a m o š t e v i l n e p r e p r i č l j i v e uspehe neka-
tere od teh n a v a j a m o za bo l j šo o sve t l i t ev p"-
ložaja . 

Med posamezn ik i s ta doseg la Srot T ine v 
v i š j e m razred u č lanov 1. mesto v republ i šk i 
ter v državi , S l a v k o Teršek pa v n iž jem 
razredu č lanov 5. m e s t o v republ i ški in 14. v 
držav i . Mladinska vrsta j e bila 2. na repub-
l i š k e m prvens tvu ter 14. v državi . Kot č lan 
d r ž a v n e r e p r e z e n t a n c e pa j e zastopal T i n e 
Srot državne barve v Ital i j i in Franc i j i . Da 
pa pri vzgoj i posamezn ikov ni trpela množič-
nost j e lep dokaz uspešna ude ležba na okra jn ih 
p r v e n s t v i h . Tako so postal i mladinci obč inski 
in okra jn i prvaki v malem rokometu, ravno 

Nače ln ik Pav le Božič p r e d a j a s k r o m n o pri-
z n a n j e n a j u s p e š n e j š e m u Tinetu Šrotu. 

tako pa so č lan ice in mladinc i u s p e š n o po-
seg l i v boj za prva mesta na okra jn ih prven-
s tv ih v košark i . Pogost i so bi l i tudi nastopi 
v odbojk i , nogometu , p l a v a n j u in s t r e l j a n j u . 
O r i e n t a c i j s k i pohodi so bil i dober tren ing za 
ze lo u s p e š n o ude l ežbo ob žici okup irane Ljub-
l j a n e , k a t e r e g a so se u d e l e ž i l e v se m o š k e in 
ž e n s k e vrs te z n a j v e č j i m š tev i lom e k i p v 
o k r a j u ! Na zgodov insk i pohod ob S u t j e s k i so 
odšl i 3 č lani in pr ines l i n a j l e p š e spomine . 

Zavedajoč se d o l g o l e t n e t e l e s n o v z g o j n e tra-
d i c i j e j e druš tvo pr i skoč i lo na pomoč s k o r o 
pri v s e h t e lovadnih a k a d e m i j a h v o k r a j u 
(Konj ice , Loče , Š e m p e t e r , Prebold , G o m i l s k o 
in Štore) . 

Z m e d d r u š t v e n e g a t e k m o v a n j a T V D Prebold 
sta odš la d v a pokala v G a b e r j e . Part izan 
C e l j e — G a b e r j e posveča p o s e b n o skrb našim 
n a j m l a j š i m ter j ih z igro u v a j a v t e l e s n o 
vzgojo . 

Ob z a k l j u č k u le ta j e i m e l o d r u š t v o 5 pred-
n j a k o v 2. razreda, 7 p r e d n j a k o v 3. razreda ter 
5 pr ipravn ikov . Za v s e n a v e d e n e u s p e h e pri 
u v e l j a v l j e n j u t e l e s n e v z g o j e v d e l a v s k e m Ga-
ber ju nos i jo l e v j i d e l e ž n e s e b i č n i v a d i t e l j i , 
kater i so g l e d e na s v o j e d e l o v p r o s t e m času 
res pravi športniki a m a t e r j i . 

Razen uspehov pa ima druš tvo tudi t e ž a v e 
in to p r e d v s e m pri zb iranju f i n a n č n i h sred-
s t ev . Redne d o t a c i j e p r i h a j a j o l e od o b č i n s k e g a 
l j u d s k e g a odbora, te pa n e z a d o s t u j e j o niti 
za v z d r ž e v a n j e doma. T a k o j e druš tvo še v e d n o 
n a v e z a n o na »samooskrbo«, kar pa pri današ-
n j e m odnosu do t e l e s n e v z g o j e n e bi s m e l o bit i . 

-šič-

— 20 mlad incev in 10 mladincev iz part izan-
skih druš tev pa se bo ude lež i lo tudi g r a d n j e 
avtoces te Paručin—Niš! 

I Zadnja razš i r j ena s e j a o k r a j n e z v e z e Part izan 
I j e bi la i zredno plodna. Spreje t i z a k l j u č k i po-
j s t a v l j a j o pred vso par t i zansko organ izac i jo od-
; govorne na loge in de lo . Le s skupnimi močmi 

in s o d e l o v a n j e m vseh bo mogoče zadost i t i v s em 
p o s t a v l j e n i m nalogam. V s e k a k o r pa bodo mo-
rala druš tva pri v sem tem pokazati mnogo v eč 
pr i zadevanja in požr tvova lnega de la . O b rob 
v e l j a namreč pripisat i , da se te s v e č a n e s e j e 
ni ude l ež i l o kar 15 druš tev . ! 

Po občnih zborih 
partizanskih društev 

v z a d n j e m tednu so d r u š t v e n e uprave zope t 
po laga l e obračun s v o j e g a de la . Iz L j u b e č n e še 
n i smo dobi l i p o s e b n e g a obves t i l a o p o t e k a 
n j i h o v e g a občnega zbora. V Petrovčah j e drugi 
po izkus odlir-no uspel . Na skupšč in i j e b i l e 
zbranih v e l i k o mladih l jud i , ki so sk l en i l i , da 
bodo v 1. 1959 zopet popr i je l i za de lo . V odbor 
Je bi lo i z v o l j e n i h p r e c e j mladih moči , d r u š t v a 
pa bo l e tos predsedova l tov. Cink , ki bo vse -
k a k o r z novim odborom zopet pož ive l parti-
z a n s k o druš tvo v tem kra ju . 

HOKEJ NA L E D U 
CELJANI D R U G I V SLOVENIJI 

Ker ni b i lo na domačih t l eh v eč l e d e n e 
p l o s k v e , so Ce l jan i morali odigrat i zadnj i d v e 
p r v e n s t v e n i tekmi na u m e t n e m drsa l i šču v Je-
sen icah . v s r e č a n j u s Pap irn i čar jem iz V e v i 
niso imel i s reče . Po e n a k o v r e d n i igri so zma-
gal i igralci iz Vevč s 7:4 (1:1, 3:2, 3:1). V drug i 
t ekmi šo C e l j a n i premagal i Mariltorčane z 10:( 
(3:1, 3:4, 4:1). C e l j a n i so v zadnj i t re t j in i 
u s p e š n o izkorist i l i i z k l j u č i t e v d v e h maribor-
sk ih igra lcev . — Mladim h o k e j i s t o m C e l j a lah-
k o kar če s t i tamo k doseg i d r u g e g a mesta , č e 
pomis l imo , da pravzaprav niso imel i v l e to šn j i 
s ezon i n i k a k r š n e možnost i vadbe . T a k o m a j h n o 
š t e v i l o drsa ln ih dni kot jih j e b i lo v l e tošnj i 
sezoni že v C e l j u do lgo ne p o m a i m o . 

v N E D E L J O NA PATROLNI P O H O D 

v n e d e l j o , 8. f e b r u a r j a dopo ldne — s s t a r t o a 
in c i l j em pri hote lu Evropa — bo tradic ionaln i 
pohod v počaistitev us tanov i tve VII. s r b s k e 
udarne br igade , v k a t e r e se s tav s p a d a j o d a n e s 
c e l j s k e v o j a š k e enote . Patro le š t e j e j o po 3 
t e k m o v a l c e . T e k m o v a l n a proga bo vodi la po 
T e h a r s k i cest i do Poca j tovega ml ina , mimo spo-
m e n i k a I. C e l j s k i čet i na l evem bregu Voglaj -
ne, k j e r bo u r e j e n o tudi s t re l i š če , pa p r e k o 
ž e l e z n i c e na Bukovž lak in po Mariborski ces t i 
n a z a j na nastopno mesto . Ženske i m a j o nekol i -
k o kra j šo progo, sa j s e bodo od s p o m e n i k a 
I. c e l j s k e če te vrn i l e po n a jk ra j š i poti na Ma-
r iborsko c e s t o in na c i l j k Evropi . Za zmago-
v a l n e e k i p e so p r e d v i d e n e l epe nagrade . Pravi-
co u d e l e ž b e na pohodu i m a j o po l eg v o j a š k i h 
e k i p v s e d r u ž b e n e o r g a n i z a c i j e — part i zanska 
in športna druš tva , so le , tabornik i , s t r e l s k e 
druž ine in sorodne o r g a n i z a c i j e . 

KOŠARKA NE SPI! 

Po p o s v e t o v a n j u s k o š a r k a r s k o p o d z v e z o j e 
zap iha l v k o š a r k a r s k e m k lubu CELJE nov v ^ 
ter . Moštva so zače la r e s n o trenirat i in se pri-
prav l ja t i na b l i ža jočo sezono . Č l a n s k a ek ipa , 
ki j o s e s t a v l j a 10 mladih fantov , v e č i n o m a i 
g i m n a z i j e , trenira d v a k r a t t e d e n s k o pod vod-
s tvom tov. Rudi ja PURA. Ta ek ipa ima v s a t 
t e d e n tudi kond ic i j sk i t ren ing na prostem pod 
vods tvom at le ta Romana LEŠEKA. Žensko e k i p o 
tren ira tov . Adr ina KAVSOVA. V šo l sk ih po-
č i tn icah so e k i p e vsak dan tren ira le v te lo-
vadnic i . Ce bodo os ta l e e k i p e d i s c ip l in i rano 
in bodo redno tren ira le , l ahko upamo, da bomo 
zopet pozdrav l ja l i z m a g e c e l j s k i h k o š a r k a r j e v 
in košarkar i c . 

Podjetje »UMETNI KAMEN« 
v Rogaški Slatini, tel. štev. 3 

PRODA DVA TOVORNA 
AVTOMOBILA ZNAMKE 

»OPEL-BLITZ« 
v voznem stanju z dobrimi gu-
mami po ceni 350.000 din za 
komad. — Avtomobila sta na 
razpolago za ogled in preiz-
kušnjo v dopoldanskem čfisu. 

LETOŠNJE PUSTNE PRIREDITVE OLEPŠEVAL-
NEGA IN TURISTIČNEGA D R U Š T V A 

Tudi l e tos p r i r e j a m o tradic ionalne m a š k a r a d e . 
Na pustno soboto , 7. f ebruarja ob 20 bo ve l ika 
maškarada , v n e d e l j o , 8. ob 15 bo maškarada 
za o troke od 5 do 8 let , ob 17.30 pa za o troke 
od 9 do 14 let . 

Pri v s e h maškaradah bo l e tos prvič prvo-
vrs ten program ter ve l ika k o n k u r e n c a in tek-
m o v a n j e mask . S o d e l u j e j o : Svenga l i , Smarsk i 
Anzek ter Pr lešk i I la l ček . 

Predprodaja vs topnic od 1. f e b r u a r j a d a l j e • 
druš tven i p i sarn i . 

O l e p š e v a l n o in tur i s t i čno druš tvo 
C e l j e 

R A Z P I S 
Komisija za sprejem in odpust delovne sile pri Trgovskem pod-
jetju »TOBAK« Celje, Slomškov trg 4 razpisuje delovno mesto 

SALDAKONTISTA — SALDAKONTISTINJE 
Pogoji: Srednješolska izobrazba ali njej enaka (po možnosti tudi 
praksa), ali nepolna srednja šola in vsaj 3-letna praksa v knji-
govodstvu. — Pismene ponudbe z navedbo dosedanj ih zaposlitev 
pošljite na upravo Trgovskega podjetja »TOBAK« Celje do 
16. 11. 1959. Nastop službe takoj ali po dogovoru. Plača po ta-

rifnem pravilniku. 

UPRAVNI ODBOR GOSTINSKEGA PODJETJA »GABERJE« 
v Celju, Marilorska cesta 79 razpisuje mesto 

STALNEGA RAČUNOVODJE PODJETJA. 

Plača po tarifnem pravilniku. Nastop službe po dogovoru. 

Pismene ponudbe z navedbo dosedanjih službovanj poslati do 25. 
februarja 1959 upravi podjetja. 

OGLAS V ČASOPISU 
fe najboljša reklama 

objave in oglasi*objave in oglasi 
KAZtiLASI 

O b v e š č a m o v s e l a s tn ike psov in r e j c e kokoš i , 
da bo na območju c e l j s k e obč ine o b v e z n o cep-
l j e n j e psov proti pasj i s t e k l i n i in o b v e z n o cep-
l j e n j e kokoš i proti k o k o š j i k u g i . C e p l j e n j e 
psov bo v dneh 14., 17. in 18. f e b r u a r j a 
1959 od 13. ure d a l j e na zb irnem m e s t u Veter i -
narski zavod v C e l j u , Pot na Lavo . Kokoš i bodo 
cepi l i v f e b r u a r j u in marcu 1959. S t r o š k e cep-
l j e n j a p lača las tn ik . 

PLANINSKO D R U Š T V O CELJE 
vabi na i zredno zan imivo p r e d a v a n j e a lp in i s ta 
Ricarda Cass ina . Predava l bo o G a s h e r b r u m u 
IV. (79S0 m) v Karakorumu, t. j . o i t a l i j ansk i 
e k s p e d i c i j i l e ta 1958, ki j o j e vodi l predava-
t e l j . P r e d a v a n j e s p r e m l j a 300 barvnih diapozi -
t ivov . P r e v a j a l e c bo dr. ing . Avč in France . 

P r e d a v a t e l j j e s v e t o v n o znani e k s t r e m n i alpi-
nist , ki j e zas love l z last i po p r v e n s t v e n e m ple-
za lnem vzponu v W a l k e r j e v e m stebru v Gran-
d e s Jorassesu in s e v e r n i s ten i z a p a d n e Zinne. 

P r e d a v a n j e bo v sredo, 11. f e b r u a r j a ob 16,30 
v dvorani D e l a v s k e g a odra, t. j . b iv šem k inu 
D o m . 
D e l a v s k i sve t p o d j e t j a »Zarjac Š m a r j e pri 
Je l šah 

R A Z P I S U J E 
d v e pos lovodsk i mest i za p o s l o v a l n i c o r Š m a r j u 
pri Je lšah in pos lova ln i co v Zibiki . 

P lača po tar i fnem prav i ln iku , nas top s lužbe 
t a k o j . 

S k l i c u j e m o se na riaš poziv za dv ig b laga, ob-
j a v l j e n v C e l j s k e m tedn iku št . 25 in 26 z d n e 
27. ju n i ja , oz. 3. j u l i j a 1958, o b v e š č a m o vse 
komi tente , da s m o ob letni inventur i iz loči l i 
iz prodaje v se blago, ki j e b i lo p r i n e š e n o za 
prodajo pred le tom 1956. 

Lastn ike n a v e d e n e g a b laga pros imo, da ga 
t a k o j d v i g n e j o , n a j k a s n e j e pa v treh m e s e c i h . 
Po tem roku bomo to b lago oddali Odpadu , 
z a n j pa ne bomo dol i odškodn ine , nit i p r a v n o 
odgovar ja l i . 

K o m i s i j s k a trgov ina C e l j e 

SPREJMEMO f inančno k n j i g o v o d k i ^ o . Nastoj* 
s lužbe takoj . K m e t i j s k a zadruga C e l j e . 

ŠIVILJA — začetnica naj se j a v i g l ede zapo-
s l i tve v u l ic i Miško Kranjca 27. 
GEOMETER in g e o d e t s k a r i sarka že l i ta za-

p o s l i t v e v c e l j s k e m o k r a j u . P o g o j — stano-
v a n j e . Nas lov v upravi l i s ta . 

K INSTRUKCIJAM a n g l e š č i n e s p r e j m e še 2—5 
d i j a k e n i ž j e o s e m l e t k e . In formac i j e , C e l j e , 
S tr i tar jeva 20/1, od 12—14. 

P R O D A M dobro o h r a n j e n a otroška voz ička , 
g lobok in športni . Krajnc , Z idanškova u l ica 4. 

P R O D A M ugodno p o s e s t v o v V o j n i k u (2,10 ha 
s h išo in p o s l o p j e m ) . N a s l o v C e l j e , Maistro-
va 1. 

P R O D A M e n o s t a n o v a n j s k o h i šo z mal im po-
se s tvom v b l i ž in i C e l j a . N a s l o v v uprav i 
l ista. 

P R O D A M kombin ira« otroški v o z i č e k . Na s lo v 
v upravi l ista. 

P R O D A M glavo za s k o b e l n i s t ro j (Hobe lmesser 
w e l l e novo, š ir ina 50 cm) . Na s lo v v uprav i 
l i s ta . 

P R O D A M ugodno k r a s n o in od l i čno o h r a n j e n o 
k m e č k o sobo (9 kosov) , pr imerno za l jub i -
t e l j e starin ali za p l a n i n s k e in l o v s k e kočo . 
O g l e d — Laško 152/1. 

P R O D A M ali z a m e n j a m e n o s t a n o v a n j s k o h i i o 
pri C e l j u za m a n j š e poses tvo . Ponudbe na 
upravo l i s ta pod š i f ro >Ugodna pril ika<. 

P R O D A M e n o d r u ž i n s k o v i lo z vrtom v C e l j u . 
(Sest sob, k u h i n j a s pr i t ik l inami v se podkle -
teno) . Možnost de l i tve na dva kupca . Vse l i tev 
z a g o t o v l j e n a s pogodbo. Pojasn i la : Ločnikar , 
C e l j e , O b l a k o v a 6 — med 10. in 12. uro. 

KUPIM hiš ico do 350.000 din. Na s lo v v uprav i 
l i s ta . 

KUPIM pi sa ln i s troj iPor tab lec . P o n u d b e aa 
upravo l i s ta pod š i fro >Brezhiben<. 

ISCEM n u jn o prazno ali o p r e m l j e n o sobo. D a m 
nagrado v d e n a r j u al i pa ž e n s k o kolo . Na-
s lov v upravi l i s ta . 

TOV. MUZAH MIRKO n a j se zg las i zaradi i»-
g u b l j e n e g a d e n a r j a pri S imonč ič I v a n a . 
C e l j e , Zg. H u d i n j a 78. 

gledališče«gledališče 
SLOVENSKO L J U D S K O GLEDALIŠČE CELJE 
P e t e k , 6. f ebr . ob 20 - Wit t l inger : Otroci t e m o 

— G o s t o v a n j e v Laškem 
Sobota, 7. f ebr . ob 20 — Knott: Kl ič i »Mt z a 

umor — Izven v C e l j u 
N e d e l j a , 8. f ebr . ob 10 — W i t « i n g e r : Otroc i 

t e m e — n e d e l j s k i d o p o l d a n s k i abonma ia 
i z v e n 
ob 15.30 — Wit t l inger: Otroci t e m e — Gosto-
v a n j e v S lov . Konj icah 

Četr tek , 12. febr . ob 15.30 — Wit t l inger : Otroc i 
t e m e — L šo l sk i abonma 

P e t e k , 13. febr . ob 15.30 — Wit t l inger : Otroci 
t eme — II. šo l sk i abonma 

Sobota , 14. febr . ob 20 — Wit t l inger : Otroci 
t eme — Izven 

N e d e l j a , 15. febr . ob 14 — Wit t l inger : Otroe i 
t e m e — G o s t o v a n j e v Topolš ic i 
ob 20 — Wit t l inger: Otroc i t e m e — Gosto-
v a n j e v Šoš tanju 

kino * kino«kino«kino 
KINO U N I O N 
Od 7. do 10. 2. 1959, »Trije novč ič i v v o d n j a k a « , 

amer i šk i barvn i k i n e m a s k o p f i lm 
Od 11. do 14. 2. 1959 »Visoki j ezdec« , amer i šk i 

barvn i f i lm 

KTNO METROPOL 
Od 6. do 9. 2. 1959, »Potepuh«, i t a l i j ansk i f i l m 
Od 10. do 13. 2. 1959, »Najh i t re j š i s trelec« aMO-

riški barvn i v e s t e m f i l m 

Mat ineja k ino Unioa 
8. 2. 1959, »Ko žene l jub i jo« , amer i šk i f i lai 

N e d e l j a , 8. f e b r u a r j a 
12.00 Pogovor z d rža v l ja n i 
12.10 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 
12.15 Želel i s t e — p o s l u š a j t e ! 

P o n e d e l j e k , 9. f ebruar ja 
17.00 C e l j s k a kronika 
17.10 G. M e y e r b e e r : Koračnica z baklami 
17.20 Športni tednik 
17.30 Želeli s t e — pos luša j t e ! 
17.45 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 

Torek , 10. f e b r u a r j a 
17.00 C e l j s k a kron ika 
17.10 D o m a č e v i že igra tr io Maksa Kovačiča 
17.30 Želel i s t e — p o s l u š a j t e ! 
17.45 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 

Sreda. 11. f e b r u a r j a 
17.00 C e l j s k a kron ika 
17.15 P o p e v k e na t e k o č e m traku . . . 
17.30 Želel i ste — p o s l u š a j t e ! 
17.45 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 

Četr tek , 12. f e b r u a r j a 
17.00 C e l j s k a kron ika 
17.10 >Frankolovo« — s p o m i n s k a oddaja , po-

svečena žrtvam na Franko lovea i 
17.30 Želel i s t e — p o s l u š a j t e ! 
17.45 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 

Pe tek , 13. f e b r u a r j a 
17.00 C e l j s k a kron ika 
17.10 Pojo pevsk i zbori z V r a n s k e g a p. v . 

Staneta Bartola 
17.30 Želel i s te — p o s l u š a j t e ! 
17.45 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 

Sobota, 14. f ebruar ja 
17.00 C e l j s k a kronika 
17.10 Za pr i j e t en konec t edna 
17.30 Želel i s te — p o s l u š a j t e ! 
17.45 Zabavna g lasba , v m e s o b j a v e 



Osem nas je bilo pri hiši, vendar sem 
bil najbolj navezan na brata Andreja. 
Čeprav je zelo zgodaj umrl, je kljub 
temu bil velikokrat deležen palice, ki 
jo je naš oče pravično in po potrebi 
delil. 

Andrej je bil večji in močnejši od 
mene, starejši je bil, zato pa tudi bolj 
navihan. Kaj rad me je potegnil za 
»ta sladke«, me priložnostno obrcal in 
nabil, vendar mu zaradi tega nisem bil 
manj zvest. Za zahvalo me je jemal 
s seboj na svoje »pasje pohode«. Pse 
je namreč Andrej strastno ljubil in 
vedno je sanjal o svojem lastnem psu. 
Za vsako psico je vedel, kdaj je skotila 
in čim so mladiči spregledali, jih je že 
vzel na piko. 

Za pasji pohod si je po navadi iz-
bral popoldanski čas, ko so domačije 
prazne in se navadno tudi psice kod 
izgubijo. Zelo se mi je zdelo imenitno, 
ko mi je razlagal, kako bova psa sunila: 
»Jaz se bom skril, ti grej naprej! Vzeti 
pa moraš pravega. Tistega potegni z 
gnezda, ki mu u'esa najbolj sto'e in 
ima najbolj kosmati rep. Zapomnil?« 

Rekel sem: »Tistega, ki mu ušesa 
najbolj stoje!« in mislil na svoja ušesa, 
kako mi bodo stala, če me zaloti gospo-
dar. Brat pa mi je znal vliti poguma. 
Sunil me je naprej in rekel: »Ne bom 
te čakal dolgo, hitro opravi!« Kaj sem 
si mogel, brat je brat in psa ukra^-ti 
ni posebna umetnost, če je ta šele ko-
maj spregledal. 

Ko sva se vračala, največkrat s cvi-
lečo mrcino po i suknjičem, mi je brat 
razlagal, da kupljen pes ni hud. Videl 
da je že mnoge kupljene pse, ki so sicer 
lajali, grizli pa niso. 

»Najin bo lajal?« sem ga vprašal. 
Griz-'l bo!^< "'e pribil brat, da sem mu 

pri priči verjel. 
Domu so se začele težave. Oče je 

takoj opazil, da ni nekaj v redu in je 
hitro iz naju izsilil priznanje. Andrej 
se je izgovoril in pokazal name: »Tale 
ga je sunil. Meni se psi smilijo, pa sem 
mislil, da bi bilo do^ro ...« 

Dalje po navadi ni prišel, ker nama 
je oče začel poprej izkazovati svojo 
dobroto. Zažvižgala je palica in ker je 
bil Andrej hitrejši in bolj gibčen, sem 
večji del udarcev prejel jaz. 

»Mrhi tatinski!« je rohnel oče in se 
umiril, ko sva mu obljubila, da bova 
psa vrnila tja, kjer sva ga vzela. Tega 
pa nisva nikoli storila. Odlašala sva z 
vrnitvijo tako dolgo, dokler nisva z 
veliko žalostjo ugotovila, da je pes mr-

tev. To se je zgodilo skoraj vedno dru-
gega ah treijega dne. 

Vzroka pasje smrti nisva in nisva 
mogla dognati, Anarejeva strast na pse 
pa je iz dneva v dan rasla. 

Ko se je zopet odločil za enega, sva 
se temeljito pripravila. Zbila sva iz 
desak hišico in jo nastlala s slamo. 
Potem sva na nujin preizkušen način 
zopet ukradla psa. Nihče, tudi domači 
niso tega opazili. Skrila sva hišico in 
psa, kar se je najbolj dalo. 

Izkoristila sva vsak prosti trenutek 
in šla občudovat najinega psa, ki nama 
tokrat ne sme poginiti. 

»Hud bo,« je rekel brat. 
»Hud,« sem pritrdil. »Ali vsi hudi 

psi cvilijo?« 
»Najin cvili zato,« je rekel brat »ker 

mu je dobro. Nimajo vsi mladi psi tako 
imenitnih hi^ic.« 

In sva poskušala pasje cviljenje z me-
šanimi občutki ponosa in strahu. Za-
kaj, bala sva se za tega psa, ki je bil 
poslednji up. 

Pes pa je cvilil vedno slabotneje in 
četrtega dne ni več cvilil. 

»Mogoče pa spi?« sem vprašal brata. 
»Stegnil se je!« je rekel brat in brc-

nil v pesjak. 
»Mogoče si ga pa zdaj ubil!« sem 

strahoma vprašal, ker nisem mogel 
verjeti, da bi bil pes v tak mi hišici 
poginil. Brat me je pogledal izpod če-
la in me klofutnil. 

Potem sva se razjokala oba. Brat 
zaradi psa, jaz pa zaradi klofute. Kljub 
temu pa sva skupaj psa pokopala. 

Od takrat nisva več kradla psov. 
Neke nedelje sva zauvala materi, da 

nimava sreče v življenju. 
»Kaj se vama je pa zgodilo, da že se-

daj obupujeta?« naju je mati vprašala. 
Opogumil sem se. 
»Imela sva pse, pa ne enega, vsak 

teden sva si omislila novega, pa niso 
živeli.« 

»Se preden so začeli lajati so nama 
poginili,« je modro pristavil brat. 

»Pa sta skrbela zanje?« je spraševala 
mati. 

»Dobro jim je bilo, na mehkem so 
bili, zadnjemii sva celo hiHco napra-
vila « sva v en g^as govorila. 

»In jedli so tudi. vajini psi?« 
»Jedli?« sva se začudila. 
»Pe<! vendar je!« je rekla mati. 
»Vedel sem!« je rekel brat pobito, 

»da sva na nekaj pozabila, da pa pes 
je...« 

In se mu je utrnila kot oreh velika 
solza in mu spolzela po licu. 

MALE UČENOSTI 

Werner von Braun: — Kdor danes 
reče »nemogoče«, nujno ostane bedak! 

Edino primemo darilo za človeka, ki 
ima že vsega dovolj, je naše sožalje. — 

Dandanes nočejo ljudje več poceni 
avtomobilov, temveč drage vozove, ki 
so poceni. 

Resne besede o pustnih norčijah 
Sodobni pustni karnevali, puslovanjd, 

maškarade m poaoone družabne pnre-
ditve so nov, siia izumeiničen oatenek 
ter zbir raznovrstnih običajev, vero-
vanj, vraž in slavnosti iz preteklosti 
človeštva. Razni narodi so jih v svojem 
kulturnem, etičnem in političnem raz-
voju priKrojevali po svoje. Primitivni 
naiodi še danes opravljajo razne obre-
de, ki jih lahko štejemo kot korenine 
in začetke zmodorniziranih maškarad. 

Na Kitajskem so na primer še pred 
stoletji ob novem letu z raznimi obredi 
preganjali hude duhove. Pokriti z ma-
skami so se skrivali pred temi zlimi 
duhovi, ki ob novem letu iščejo žrtve. 
Ameriški Indijanci so maskirani pre--

ganjali duhove bolezni, lakote itd. 
krajih s tršo zimo so te prvotne obred-
ne »maškarade« povezali z veseljem 
nad porajajočo se pomladjo. Ta pri-
hod vigredi, izgon mrzle zime, veselja 
nad brstečim življenjem so v pustova-
njih gojili zlasti Slovani. 

Med tem je iz Italije v svet prodiral 
običaj karneval — Carnevale —, kar 
pomeni nekak praznik telesnega uži-
vanja. To besedo so nekateri tolmačili 
tudi kot »car navališ«, zlasti v Porcnju, 
kjer so ob pustnih prazniki vozili na 
vozovih ladje, nekake ladje norčij. 

Cerkev se je s temi podedovanimi 
običaji močno spoprijela. Pustne nor-
čije so v nekaterih deželah, v Benetkah, 
Španiji, Forenju in drugod trajale tudi 
po več tednov, toda vpliv cerkve jih je 
stisnil v ožji časovni okvir. 

Odkod torej pustni običaji pri nas? 
Kot rečeno, so italijanski karnevali 
prodrli čez Alpe v Nemčijo, Francijo in 
ostale zahodne dežele. To so bile zabave 
vladajočih slojev. Karnevalske prire-
ditve v krogih aristokracije, med me-
ščanstvom so gotovo nastale pod vpli-
vom sončne Italije. Ni izključeno, da je 
tudi v naše kraje prodrl vpliv od tam, 
saj je znano, da so naši fevdalci bili prej 
pod vplivom juga kot severa. 

Vendar bi ne mogli imenovati itali-
janskega vpliva za najmočnejšega. Ve-
liko bolj so brez dvoma v našem ljud-
stvu bili zakoreninjeni običaji, ki z ari-
stokracijo in meščanstvom nimajo mno-
go zveze. Še dandanes so po Ptujskem 
polju pustnii običaji, ki jih čuvamo kot 
etnografsko posebnost. Pustne šeme, 
kurenti, to so popolnoma naši običaji 
brez trohice tuje primesi. Vodilna nit 
teh običajev je istovetna z C'oičaji Slo-
vanov, ki so izražali svoje veselje nad 
prihajajočo pomladjo, zmago vigredi 
nad mrzlo zimo. Prej so bili ti običaji 
gotovo prepleteni z vrsto vraž, z od-
ganjanjem zlih duhov, bolezni, nesreč 
in podobnega. Sicer pa so se te oblike 
ohranile do današnjih dni, čepiav jih 
tamošnji prebivalci ne jemljejo več res-
no kol; morda njihovi davni predniki. 

Ko danes obešamo na obraz razne 
maske, ki naj predstavljajo nek ka-
rakter, neko posebnost, neko željo (po 
navadi se človek maskira v tisto kar 
nikoli v resnici ne more biti), si pač 
malokdo predstavlja, kako so naši dav-
ni predniki zaverovano, dostojanstveno 
in s spoštovanjem maskirali svoje obra-
ze. Kadar so se podajali v boj, so se 
obdali z grozljivimi obličji, ki so vzbu-
jala krvoželjnost, moč in odločnost. Ka-
dar so se pri plesih borili z nevidnimi 
duhovi in hudobnimi boŽEinstvi, so si 

V nataknili fantastične maske nadnarav-
nih bitij — pač zato, ker namišljenih 
duhov nikoli videli niso. Malokdo tudi 
ve, da so še pred kratkimi stoletji da-

me čuvale svoje obraze celo na ulici z 
maskami in da je le-te spodrinil puder 
in druge vrste lišp ter kozmetična sred-
stva. Velikaši so se z maskami reševali 
v inkognitost. Maska je postala po-
sebna veda v gledališki umetnosti . . . 

In na kaj je vse to prišlo? Na izra-
zito norčavost. 

Pri nas smo zaenkrat še nekje na sre-
dini. Na-e maškarade običajno ostanejo 
na nivoju »pustnega simbolizma«. Men-
da je nekoliko zgrešeno, če želimo biti 
v pustnih dneh lepi, vzvišeno nakičeni. 
Morali bi biti smešni. Pustni čas je čas 
smeha in norčij. Predvsem pa smeha . . . 

Ta dva orjaka sta domiselni, pro-
pagfandni in hkrati smešni maski. 
Pojavila sta se »nad« množico na-
šeniljencev na lanski maškarad!... 

v HULLA HOOP MRZLICI 

— Posodi mi svojo gorijolo! 

KRUH IZ SONČNIC 
Neka miinchenška pekarna bo v 

kratkem pričela peči kruh iz sončnic. 
In sicer iz oluščenega semena. Po mne-
nju strokovnjakov bo tak kruh dosti 
bolj hranilen in bolj zdrav od belega 
kruha. Pekarna se je odločila za to na 
posebno priporočilo Antropološkega in-
stituta, Državnega instituta za sortno 
seme, Strokovnega združenja za biolo-
gijo prehrane in še nekaterih visokih 
znanstvenih institucij. Kruh iz sončnic 
bo sicer nekoliko dražji od ostalega 
kruha, bo pa bolj ekonomičen. Vpraša-
nje, če bo šel v promet, še ni rešeno, 
ker še ne vedo, če ga bodo ljudje jedli. 
Od tega je odvisno tudi, če ga bodo 
začele peči nemara še ostale nemške 
pekarne. Sodijo, da se bo ta zadeva ob-
nesla in da bo Nemčija kmalu začela 
uvažati sončnice. 

»Da, ranili so me.« 
Njegov glas je bil globok in voteL 
»Pokažite. Kje ste ranjeni?« 
»Pustite me.« 
Ob teh besedah mu je planila kri na usta. Zadrgetal je kakor 

v vroč ci in se zvrnil. Glava je udarila ob dno čolna. 
»Mrtev je,« je rekel Gilbert, ki se je sklonil nadenj. 
Iz čolna, ki jih je sledil, so pričeli streljati. 
Vztrajno so se približevali. Razdalja se je počasi krčila. K a 

je minila ura, so mogli begunci razločiti obraze ljudi v piratskem 
čolnu. Nekaj krogel je udarilo v krmo. 

Gilbert je nekajkrat ustrelil v odgovor, toda brez uspeha. 
»Ne vem kaj bi dal za dobro puško,« je zamrmral. »Tako pa 

je po nas . . .« 
»Letalo!« 
Oglušujoč trušč je mahoma napolnil zrak. Letalo, ki ga zaradi 

ropota motorja in treskanja strelov poprej niso bili slišali, se je 
pognalo iz oblakov in se jim v nizkem letu bliskovito bližalo. Sle-
dili sta mu še dve in potem še eno. 

Motorni čoln, ki jih je zasledoval, se je obrnil in se usmeril 
proti obali. 

Letaka so v nizkem letu preletela otoke in se vrnila. 
»Mislim, da smo imeli prekleto srečo,« je rekel Gilbert in 

potrepljal Petra po rami. »Sicer pa je ža čas, da zamenjamo 
vlogo kaj pravite, Peter?« 

Molcke in kapitan Hotz nista več dosegla kopnega. Ko sa 
prileteli hidroplani, se je posadka piratskega čolna branila kot iz 
uma, dokler jih niso postrelili. 

Kari s svojimi možmi je bežal nazaj proti skrivališču v upanju^ 
da se izmuzne. To prispel je vsaj uro prepozno. Eden izmed obah 
hidroplanov se je dvignil in spet pristal na morju pred skriva-
liščem. Vodil ga je Gilbert. Pirati so bili tolikanj presenečeni, da 
so se vdali ma'one brez odpora. Karla so lovili še nekaj ur; umak-
nil se je bil v hribe, ko je videl^ da ne more več do podmornica. 
Končno so ga obkolili ob vznožju ugaslega ognjenika, kjer se 
je predal. 

Mr. Wrighta je novica, da so njegovi biseri rešeni, močno raz-
veselila. Vendar so ga napori zadnjih dni tolikanj izčrpali, da je 
moral v postePu. 

Ko se je Gilbert poslovil od Rogersa, je stari kapitan vzkMkn l: 
»Pri moja vera, nikdar si ne bi mislil, da ste policist. Nič niste 
podobni detektivu, prav čisto nič.« 

»M°nda res ne,« je rekel Gilbert. »Veste, zaupam vam, da se 
poslavljam od ie%a poklica. Lotil se bom živinoreje « 

»Šalite se,« je rekel Peter, ki ga je skupaj s kapitanom in 
Jimom spremi' do pristanišča. 

»Ne,« je odvrnil detektiv resno. »Ko bo moje novo domovanje 
urejeno. va> povabim za nekaj časa na svojo farmo.« 

Prisrčno so si stisnili roke. 
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SLUČAJ ERWINA SCHULZA 

V PRIHODNJI ŠTEVILKI BOMO ZACELI OBJAV-
LJATI KRATKO ZGODBO O INSCENIRANEM 
PROCESU KOT POSLEDICI INTRIG MED VRHOVI 
HITLERJEVSKIH KRVNIKOV KMALU PO PRI-
HODU NA OBLAST. REKONSTRUIRANI PROCES 
PO VOJNI JE ODKRIL VSO POKVARJENOST 

VODITELJEV »TRETJEGA RAJHA« . . . 


